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سومین سال گرد خاموشی شجریان

  »فردوسی، زبان فارسی را نجات داد،
 من موسیقی مان را«

سومین سال گرد درگذشت صدای ماندگار موسیقی ایرانی و هنرمندی است که 
تا دهه ها شاید در دامان مادر گیتی چون او پرورش نیابد.

 اگر محمد رضا شجریان سه سال قبل در اوج کرونا و محدودیت ها و ممنوعیت ها 
چشم از جهان نبسته بود بی تردید یکی از باشکوه ترین وداع ها با مشاهیر ایران در 
خیابان های تهران و سپس مشهد ثبت می شد. کرونا اما این فرصت را گرفت و با 
این حال کثیری خود را به آرامگاه فرزانه توس رساندند تا پرواز آواز را تماشا کنند.

هر چند در سال گرد ها بنای نویسنده نگارش متن جدید یا افزودن نکات تازه به 
نوشته قبلی است اما چون سه سال قبل ساعتی بعد از انتشار خبر در عصر ایران  
نوشــتم برای یادآوری همان حس و حال عین همان را در زیر می آورم اگرچه 
شجریان را باید شنید و بهترین یاد و تجدید خاطره با او نیوشیدن صدای آسمانی 

اوست نه خواندن درباره او.
»من محمد  رضا شجریان فرزند ایران. صدای من جزئی از فرهنگ کهن ایران 
است که می خواهد به مردم جهان یادآور شود فرهنگ ما انسانی است وپیام آن 
صلح و صفا و عشق است و پیامی جز دوستی و زندگی نداریم. اگر هم گله ای داریم 
برای رفع نارسایی هاست... همان گونه که فردوسی زبان فارسی را نجات داد، من 

هم کوشیدم موسیقی مان را نجات دهم«. 
خسروِ آواز ایران ) لقبی که گویا اول بار فریدون مشیری برای او به کار برد( چشم 
از جهان بست و سرانجام تسلیم همان بیماری یی شد که سال ها با او هم خانه بود 
ولی کمتر کسی از آن آگاه بود تا نوروز 1395 خورشیدی که خود در پیام نوروزی 

خبر داد و پس از آن دیگر صدای آواز تازه ای از او شنیده نشد.
هر چند آخرین کنسرت عمومی او در ایران سال 87 برگزار شد و  دیگر به او اجازه 
ندادند یا مجال نیافت چرا که به توصیف جمعیت معترض به »خس و خاشاک« 

واکنش نشان داده و خود را یکی از آنان خوانده بود.
محمد رضا شجریان هم از این دنیا رفت چنان که فردوسی و سعدی و حافظ و 
مولانا  که با شعر و روح سخن آنان سخت دمخور بود رفته اند اما در بطن و متن 

فرهنگ و هنر ایران مانده اند.
هوشنگ ابتهاج )سایه( جایی گفته بود اگر حافظ زنده بود و صدای شجریان را 
بر روی غزل های خود می شنید برمی خاســت و او را غرق بوسه می کرد و حالا 
می توان گفت که حافظ این فرصت را یافته تا خسرو آواز ایران را غرق بوسه کند.

دربارۀ جنبه های تخصصی موسیقایی او صاحبان فن و هنرمندان نوشته اند و 
گفته اند و باز هم خواهند نوشت و از این نظر داستان شجریان، تازه شروع شده 

است.
 12 ساله بود که در رادیو مشهد به تلاوت قرآن پرداخت و تا پیش از سال 1346 
که به تهران کوچید هم  چنان به صورت افتخاری در رادیو مشهد قرآن می خواند و 

در سال 56 رتبۀ نخست مسابقات تلاوت قرآن را به دست آورد.
شجریان، شجریان بود چون در خانواده ای هنری بالید و برکشید و شجریان شد 
چون در آغاز پدر از او خواسته بود با نام دیگری فعالیت کند و از این رو نخست 
با نام خود شناخته نمی شد و بعدتر همه دانستند که سیاوش بیدگانی همان 

محمد رضا شجریان است.
با ایــن همه آنچــه شــجریان را شــجریان کرد نه شــجریان بــودن او بود 
 و نــه شــجریان شــدن اش. بلکــه شــجریان مانــدن خســرو آواز ایران

 است.

E d i t o r i a l
خبر ویژهیادداشت

سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز:

آیفون ۱۴ رجیستر نمی شود

سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: مطابق ابلاغیه ای که پیش از 
این صادر شده بود، گوشی آیفون 14 رجیستر نمی شود و طرح جمع آوری 

آن ادامه دارد.
»حمیدرضا دهقانی نیا«  با اشاره به برخی خبرها در خصوص اینکه گوشی 

آیفون 14 رجیستر می شود، تاکید کرد: آیفون 14 و 15 که به صورت قاچاق 
وارد کشور شده اند، مطابق اعلام قبلی از سطح بازار جمع آوری خواهد شد 

و این روند ادامه خواهد داشت.
وی با بیان اینکه واردات مسافری و تجاری این دو مدل از تلفن های همراه 
آیفون ممنوع است، خاطرنشان کرد: موضوع رجیســتر شدن تلفن های 
همراه به حوزه اســتاندارد ارتباطی ندارد و نهادهــای مربوطه باید در این 

زمینه تصمیم گیری کنند.
 رییس سازمان ملی استاندارد ایران در نشستی خبری با اشاره به اینکه تلفن 
همراه آیفون 14 ریجستری می شود، گفته بود: وزارت ارتباطات این موضوع 

را انجام می دهد و در آینده این اتفاق می افتاد.
وی ادامه داد: برای اینکه مردم در انتخاب تلفن های همراه حق انتخاب دارند 

استانداردهای اجباری اعمال می شود.

آب و هوا

رمزارزها
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19 درجهحداقل دما

بیت کوین
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هزار شیبا

ایرنامنبع:

زاهدان

مجیــد عرفانیــان اورعــی، 
افــزود: براســاس تازه تریــن 
اطلاعات ارائه شده در وبسایت 
»Elsevier«، نام شش عضو 
هیئت علمی دانشــگاه زابل در 

فهرست دو درصد پژوهشگران 
برتر جهان قرارگرفت.

وی ادامــه داد: آقایان مصطفی 
خواجــه )اســتاد تمــام گروه 
شــیمی(، بهــروز کشــته گر 

)دانشــیار گــروه مهندســی 
عمران(، محمدرضا رخشــانی 
)دانشیار گروه مهندسی برق(، 
عباس رهدار )دانشــیار گروه 
فیزیــک( احســان احمدی فر 

)دانشــیار گــروه شــیلات( و 
فاطمــه کاراندیش )دانشــیار 
گروه مهندســی آب( جزء دو 
درصد پژوهشــگران برتر دنیا 

قرار گرفتند.

معــاون پژوهــش و فنــاوری 
دانشــگاه زابل افزود: اطلاعات 
ارائه شــده در دو بخش تداوم 
)5 ســاله تا پایان سال 2۰22( 
و یــک ســاله )تنهــا ســال 
2۰22( محققین را براســاس 
 h-index، شــاخص های
hm-index، اســتناد بــه 
مقالات در خصــوص جایگاه 
نویســندگان و یک شــاخص 
و   )c-score ( ترکیبــی 
با اســتفاده از داده های پایگاه 
اســکوپوس، مشــخص کرد، 
باید توجه داشــت که شاخص 
C-score بــه جای کمیت 
)تعداد انتشــارات( بــر تأثیر 
)اســتنادها( تمرکز می کند و 
همچنین اطلاعــات مربوط به 
همکاران مقاله و موقعیت های 
نویســنده )تک نویس، اولین، 
را در  نویســنده(  آخریــن 

برمی گیرد.

دو عضو هیئت علمی 
دانشگاه زابل سرآمد 
علمی کشور شناخته شدند

همچنین رئیس دانشگاه زابل 
گفت: در هشتمین آئین تجلیل 
از ســرآمدان علمی کشور در 
سال 14۰2 که با حضور معاون 
علمــی و فنــاوری و اقتصــاد 
دانش بنیان رئیس جمهور و وزیر 
علوم برگزار شد، 11۰ دانشمند 
کشور به عنوان سرآمدان علم و 
 فناوری ایران اســلامی معرفی

 شدند.
دکتر پیمان افراســیاب اظهار 

کرد: 11۰ نفر از دانشــمندان 
کشــور به عنوان ســرآمدان 
علم و فناوری ایران اســلامی 
معرفی شــدند کــه در میان، 
اســامی این عزیزان، اسامی دو 
نفر از اعضای هیات علمی گروه 
 شیمی دانشگاه زابل نیز وجود 

داشت.
وی ادامه داد: آئیــن تجلیل از 
ســرآمدان علمی کشــور در 
ســال جاری با حضــور معاون 
علمــی و فنــاوری و اقتصــاد 
دانش بنیــان رئیس جمهور و 
وزیر علوم برگزار شــد و آقایان 
دکتر مصطفی خواجه و دکتر 
علیرضا اویسی به عنوان سرآمد 
علمی سال 14۰2 انتخاب شده 
و لوح تقدیر خــود را از معاون 
رئیس جمهــور و وزیــر علوم 

دریافت کردند.
رئیس دانشــگاه زابــل افزود: 
بیشــترین میزان ارجــاع به 
مقالات علمی در نشریات معتبر، 
کیفیت مقــالات و پژوهش ها 
در سه سال گذشــته، از جمله 
شــرایط دریافت امتیــاز برای 
 انتخاب سرآمدان علمی کشور

بوده است.
دانشــگاه زابــل، یکــی از 
دانشــگاه های دولتــی ایران 
در شــهر زابــل اســت. ایــن 
دانشــگاه دارای 9 دانشــکده، 
2 آموزشــکده، 5 پژوهشکده، 
1 مرکز تحقیقاتی و 81 رشته 
تحصیلی می باشــد که حدود 
15٬۰۰۰ نفر دانشــجو در آن 

مشغول به تحصیل هستند.

دانشگاه زابل در فهرست دو درصد 
پژوهشگران برتر دنیا قرار گرفت

ایسنامنبع:

معاون پژوهش و فناوری دانشگاه زابل گفت: براساس تازه ترین اطلاعات ارائه شده در وبسایت »Elsevier«، نام شش 
عضو هیئت علمی دانشگاه زابل در فهرست دو درصد پژوهشگران برتر جهان قرار گرفت.

آسمان صاف

چهار شنبه

مهرداد خدیر

 )Fast Company( به نوشته مجله کسب وکار فست کامپانی
انتظار می رود در افق 2۰3۰ فرهنگ محیط کار شرکت ها دستخوش 
تغییرات و چالش های مهمی شود که شاید مهم ترین آنها را بتوان 
در 5 مورد خلاصه کرد. در ســال های اخیر فرهنــگ محیط کار 
)workplace culture( چه در بین مدیران و کارفرمایان و چه 
در بین کارکنان شرکت ها اهمیتی دوچندان یافته است. فرهنگ 
محیط کار که در واقع شــخصیت یک شــرکت را شکل می دهد، 
مجموعه ای از انتظارات و آداب رفتاری و ســایر هنجارهایی است 
که بر نحوه تعامل نیروهای داخل شرکت با یکدیگر و با سایر افراد 

مرتبط با شرکت )مشتریان و افراد بیرونی( تأثیر می گذارد. ...

1,351,366,890

83,802,639

3,291,504

11,855,179

49,914

4,409

10,821,000
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 همزمانی آغاز سال 
تحصیلی با فصل 

پاییز همه ساله باعث 
افزایش سرماخوردگی 

و آنفلوآنزا در بین 
دانش آموزان و به تبع آن 
خانواده ها می شود که با 
توجه به افزایش بیماران 

تنفسی در این زمینه 
بهترین راه پیشگیری 

رعایت پروتکل های 
بهداشتی است

ســرماخوردگی نوعی عفونت 
مسری دستگاه تنفسی فوقانی 
است که بینی، گلو، سینوس ها 

و نای را تحت تأثیر قرار می دهد
ویروس سرماخوردگی به آسانی 
از فردی به فرد دیگر یا از سطحی 
به سطح دیگر منتقل می شود، 
بســیاری از این انواع ویروس ها 
می توانند ســاعت ها و یا حتی 
روزها روی سطوح زندگی کنند.

هر فرد بزرگسال معمولاً در هر 
سال 2 تا سه بار به این ویروس 
مبتلا می شــود؛ اما نــوزادان و 
کودکان نیز ممکن است بیشتر از 
این میزان در معرض این بیماری 

قرار داشته باشند.

بیماران  افزایــش 
تنفسی و لزوم رعایت بیشتر 

آداب تنفسی
رئیس بیمارستان بوعلی زاهدان 
بیان کرد: با تغییر فصل و کاهش 
دما بیماری های تنفسی افزایش 
چشمگیری پیدا می کند که در 
این زمینه بهترین راه پیشگیری 
از بیماری های تنفســی شامل 
سرماخوردگی، کرونا و آنفلوآنزا 

رعایت آداب تنفسی است.
غلامرضا ملاشاهی افزود: افرادی 
که مبتلا به آنفلوآنزا هستند باید 
حتماً در هنگام سرفه و عطسه 
مقابل دهان خود را با دستمال 
گرفتــه تــا از انتشــار ویروس 
جلوگیــری شــود.وی تصریح 
کرد: شستشوی مرتب دست ها، 
رعایت فاصله و زدن ماســک از 

دیگر توصیه هــا برای مبتلایان 
به آنفلوآنزا اســت.به گفته این 
متخصص عفونی؛ افرادیکه دچار 
علائم آنفلوانزا هستند در صورت 
داشتن علایم خفیف نیازی به 
مراجعه به پزشــک ندارند، این 
افراد می توانند با اســتراحت، 
رعایت فاصله و مصرف مایعات 
گرم به مداوای خــود بپردازند.

وی با بیان اینکــه در کودکان و 
دانش آمــوزان احتمــال ابتلا 
بــه ســرماخوردگی و آنفلوآنزا 
بسیار زیاد اســت، اظهار کرد: 
دانش آموزان مبتــلا می توانند 
بیماری را به سایر دانش آموزان 
و همچنیــن خانواده ها انتقال 
دهند بر همین اســاس رعایت 
شــیوه نامه های بهداشــتی در 
مــدارس و خانواده ها ضروری 
است.ملاشــاهی با بیان اینکه 
گروه های پرخطر باید نســبت 
به تزریق واکسن آنفلوآنزا اقدام 
کنند، گفت: بهترین زمان برای 
تزریق واکسن آنفلوآنزا شهریور و 
مهر همزمان با تغییر فصل است 
و مردم می توانند نسبت به تزریق 
واکســن آنفلوآنزا اقدام کنند.از 
زمان تزریق واکسن تقریباً سه 
هفته زمان لازم است تا ایمنی 

بدن به سطح قابل قبولی برسد.

آنتی بیوتیک هــا؛ 
بی تأثیر در درمان آنفلوآنزا و 

سرماخوردگی
رئیس بیمارستان بوعلی زاهدان 
گفــت: در شــهریورماه 2 هزار 

و 36۰ بیمــار در اورژانس این 
بیمارستان پذیرش شدند که از 
میان آنها یک هزار و 65۰ نفر را 
بیماران تنفسی شامل می شوند 
در این زمینه حدود 7۰ درصد 
از مراجعان به این بیمارســتان 
دارای علائمــی مانند آبریزش 
بینی، سوزش گلو، تب، سردرد 
و اســهال بودند.وی با اشاره به 
آغاز فصل پاییز و افزایش بیماران 
تنفســی از آمادگی کامل این 
بیمارستان برای پذیرش بیماران 
تنفسی خبر داد و افزود: کارکنان 
بهداشتی درمانی بویژه افرادیکه 
در بیمارستان ها و مراکز درمانی 
فعالیــت دارند یا افــراد بالای 
5۰ ســال، افراد دارای بیماری 
زمینه ای، کودکان، بیماران تحت 
شیمی درمانی افراد دارای نقص 
سیســتم ایمنی و زنــان باردار 
حتماً نســبت به تزریق واکسن 
آنفلوانزا اقدام کنند.ملاشــاهی 
بیان کرد: مصرف خودســرانه 
آنتی بیوتیــک موجب مقاومت 
میکروب هــا و باکتری هــا در 
مقابل داروها می شود، به همین 
دلیــل در ســرما خوردگی ها و 
بیماری های تنفســی فصلی و 
حتی کرونا از مصرف خودسرانه 
آنتی بیوتیک خودداری کنید. 
بیماری سرماخوردگی بیشتر از 
نوع ویروسی است و تنها در موارد 
خاصی با نظر پزشک برای درمان 
عفونت باکتریایی، آنتی بیوتیک 
می شــود.مصطفی  تجویــز 
صالحی زاده معــاون غذا و دارو 

دانشــگاه علوم پزشکی زاهدان 
نیز گفت: داروخانه ها تنها اجازه 
دارند داروهای سرماخوردگی، 
ضد ســرفه، داروهای مسکن و 
ضدالتهاب، داروهای گوارشی، 
ویتامین هــا و مکمل ها را بدون 
نسخه پزشــک به بیماران ارائه 
دهند و فــروش دیگــر داروها 
بدون نسخه پزشــک از سوی 

داروخانه ها ممنوع است.

بایدهــا و نبایدهای 
تغذیه ای

مشــاور تغذیــه و رژیم هــای 
غذایی با بیان اینکه بهترین راه 
پیشگیری از بیماری های تنفسی 
مانند ســرماخوردگی، کرونا و 
آنفلوآنزا رعایت آداب تنفســی 
اســت، تأکید کرد: همه ساله با 
شــیوع فصل پاییز و زمستان 
بیماری شبه ســرماخوردگی 
به نام آنفلوآنزا شــایع می شود، 
این بیماری در برخی از افراد با 
سرفه، گلودرد و تب ظاهر شده 
و در برخی بــا آب ریزش بینی، 
احساس خســتگی و بدن درد 
بیمار خودنمایی می کند.مسعود 
فیروزکوهی با بیــان اینکه فرد 
مبتلا  به سرماخوردگی و آنفلوآنزا 
باید بدن خــود را گرم نگه دارد، 
افزود: استفاده از ماسک، رعایت 
فاصله از افراد مشکوک به ابتلا به 
بیماری، شستن منظم دست ها و 
صورت، رعایت بهداشت فردی و 
عمومی از مواردی است که باید 
برای جلوگیــری از بیماری ها 

جدی گرفته شــود.وی تصریح 
کــرد: در روزهای بیمــاری از 
دمنوش های گــرم مانند نعنا، 
پونه، آویشن، مرزنجوش، بابونه و 
یا سوپ استفاده کنید که در این 
زمینه می توان با مخلوط کردن 
جو، آب مرغ، گشنیز، کدوسبز، 
پیاز، سیر و شلغم سوپ مناسبی 
پخت و میل کرد.به گفته مشاور 
تغذیــه و رژیم هــای غذایی؛ از 
آنجاییکه تغذیه و تحرک نقش 
مهمی در تقویت سیستم ایمنی 
بدن دارند تأمین پروتئین کافی، 
مصرف مواد غذایــی فیبردار، 
تأمین کافی ویتامین ها، املاح، 
آنتی اکسیدان ها به ویژه تأمین 
کلسیم و منیزیم، روی، مصرف 
به اندازه آب و مایعات و کاهش 
مصرف غذاهای شیرین و حاوی 
قند و شــکر، کاهــش مصرف 
غذاهای شور و پرنمک و غذاهای 
چرب و ســرخ کردنی می تواند 
در این زمینه مؤثر باشــد.وی با 
اشــاره به تفاوت های ویروس 
آنفلوآنزا و سرماخوردگی، بیان 
کرد: آنفلوآنــزا معمولاً ناگهانی 
و با علائمی ماننــد تب خیلی 
شدید، بدن درد شروع می شود؛ 
اما ســرماخوردگی با عطســه، 
آبریزش بینی و کمی خستگی 
بروز می کند.فیروزکوهی یکی 
از راه های درمان آبریزش بینی 
و عطسه را اســتفاده از بخورها 
دانست و ادامه داد: بهترین بخور 
ترکیب تخم گشــنیز، عناب و 

ریشه شیرین بیان است.

بازی درمانی با کودکانی که از رفتن به مدرسه می ترسند
مهر:یک روانشــناس کودک و نوجوان، درباره نحوه رفتار با کودکی که از والدین جدا نمی شود و به 
مدرسه نمی رود، روش بازی درمانی را توصیه کرد. پریسا یاسمی نژاد گفت: این موضوع برای کلاس 
اولی ها یا حتی دوم و سوم تا یک ماه اول بعد از بازگشایی مدارس کاملًا طبیعی است.وی به والدین 
توصیه کرد: اگر کودک شما با بهانه های مختلف از رفتن به مدرسه امتناع می کند، آرامش خود را حفظ 
کنید و به صورت تدریجی کودک را از خود جدا کنید.این روانشناس کودک و نوجوان گفت: اگر بعد از 

یک ماه کودک یا دانش آموز همچنان اضطراب جدا شدن از والدین و خانواده را دارد یا به بهانه های مختلف مثل دل درد و بیماری به 
مدرسه نمی رود، بازی درمانی از جمله روش های مؤثر برای رفع یا کاهش این مشکل است.یاسمی نژاد تاکید کرد: اثر بخشی روش 
بازی درمانی در کودکانی که ترس جدایی از والدین و رفتن به مدرسه را دارند بین 7۰ تا 8۰ درصد است.این استاد دانشگاه با بیان 
اینکه حضور والدین پشت در کلاس یا حیاط مدرسه راه درستی برای کاهش اضطراب کودک نیست، افزود: بسیاری از والدین برای 
ترغیب کودک به مدرسه رفتن، ساعات زیادی در روز را در مدرسه و کنار کودک هستند، شما با اینکار ضمن اینکه نظم مدرسه 
را مختل می کنید، مطمئن باشید تا مدت زیادی کودکتان به اینکار ادامه خواهد داد. اگر کودکتان به هر دلیلی تمایلی به مدرسه 
رفتن ندارد، تا پایان مهرماه صبور باشید و در صورتی که این مشکل به قوت خود باقی ماند حتماً به روانشناس کودک مراجعه کنید.

تشکیل مجمع خیران یاریگران زندگی در 2۰ استان کشور
ایرنا:  قائم مقام ستاد مبارزه با مواد مخدر کشور گفت: مجمع خیرین یاریگران زندگی در 2۰ استان 
ایجاد شده و در 12 استان دیگر راه اندازی خواهد شد. علیرضا کاظمی  در نشست تخصصی شوراهای 
هماهنگی مبارزه با مواد مخدر سراســر کشور افزود: تشکیل شــوراهای هماهنگی در استان ها و 
کمیته های ذیل این شوراها، ساماندهی معتادان متجاهر و فعالیت های پیشگیری و بهره مندی از 
ظرفیت های دستگاه از مهمترین برنامه هایی است که از سوی ستاد دنبال می شود.وی یادآورشد: 

یکی از اقدامات تحولی راه اندازی مجمع خیران یاریگر زندگی است که باید از ظرفیت های این مجمع بهره برداری کامل را داشت.
قائم مقام ستاد مبارزه با مواد مخدر کشور گسترش فعالیت یاریگران زندگی در روستاها و اجرای آن را مهم برشمرد و گفت: این 
برنامه در روستاها اجرا شد و برخی استانها توانستند اقدامات قابل توجهی را انجام دهند به همین دلیل دبیران شوراها باید اطلاع 
رسانی و آمارهایی از این که چه میزان از برنامه ها در کانون ها اجرا شده است ارائه دهند.وی خاطرنشان کرد: مطالبه گری از دستگاه 
های اجرایی و عمق نفوذ برنامه ها به شهرستان ها یکی از راهبردهای ما است که باید شاهد اجرای این برنامه ها در اقصی نقاط 
باشیم.کاظمی ادامه داد: سامانه قوام یکی از سامانه های مهم در ستاد مبارزه با مواد مخدر به شمار می آید که تلاش هایی در این 

بخش انجام شده است.

دبیر اجرایی همایش سالانه انجمن علمی روانپزشکان ایران:

 »اختلالات روانی« عمر را 
۱0 تا 20 سال می تواند کم کند

شهرخبر:به گفته دبیر اجرایی سی ونهمین همایش سالانه انجمن 
علمی روانپزشکان ایران، 6۰ درصد ایرانیان از وجود اختلال روان خود 
اطلاع ندارند.دکتر غلامرضا حاجتی اظهار کرد: اختلالات روانپزشکی 
در صورت عدم تشخیص، 1۰ تا 2۰ ســال می توانند عمر افراد را کم 
کنند و طبق پیمایشی که در ایران انجام شــده، 6۰ درصد ایرانیان از 
وجود اختلال روان در خود اطلاع نداشتند.وی با بیان اینکه خیلی از 
افراد نمی دانند دچار مشکل هســتند و آگاه نیستند که باید خدمات 
سلامت روان دریافت کنند، افزود: سازمان بهداشت جهانی روز جهانی 
بهداشت روان را برای افزایش توجه مردم و سازمانها در خصوص اهمیت 
این امر در نظر گرفته است.دبیر اجرایی سی ونهمین همایش سالانه 
انجمن علمی روانپزشــکان ایران در بخش دیگر سخنان خود درباره 
لزوم حمایت از روانپزشکان و روانشناسان تاکید کرد: خود روانپزشکان 
و روان درمانگران نیاز به همدلی دارند چراکه گاهی روانپزشک به دلیل 
همدلی با بیمار دچار فرسودگی می شوند.حاجتی در بخش دیگر سخنان 
خود توضیح داد: انجمن روانپزشکان لایحه حمایت از حقوق افراد دارای 
اختلالات روانپزشکی در حوزه اختلالات روان حاد را به مجلس ارائه 
داد اما همچنان حمایتی نشــد.در بخش دیگر این برنامه دکتر علی 
ناظر دبیرعلمی همایش نیز اظهار کرد: در این همایش 16 مقاله ارائه 
می شود. 4 سخنران کلیدی داریم. یکی از موضوعات مهمی که در این 
همایش مطرح می شود بستری اجباری و یا بستری سازی اجباری برخی 
بیماران است که باید دیگران برای آنها تصمیم گیرند.در بخش دیگر این 
برنامه دکتر وحید شریعت، رئیس انجمن روانپزشکان ایران اظهار کرد: 
مطالعه ای دکتر نوربالا در ســال 2۰22 میلادی نشان  داد حدود 3۰ 
درصد مردم ایران مبتلا یا در معرض ابتلا به اختلال روانپزشکی هستند 

که این امر نسبت به مطالعات قبلی روند افزایشی را نشان می دهد. 

 نظر سازمان هواشناسی
 درباره بارورسازی ابرها

چندی پیش ویدیویی مبنی بر بارورسازی ابرها با پهپاد منتشر شد. 
این موضوع نخستین بار نیست که رسانه ای شده است اما همواره این 
پرسش مطرح بوده که آیا این کار بر افزایش بارش موثر است یا خیر؟ 
به گفته رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان 
هواشناسی به طور کلی بارورسازی ابرها موضوعی تحقیقی است که در 
برخی کشورها در حال انجام است که منعی برای انجام آن دیده نمی شود 
ولی این کار می بایست بر اساس اصول و شناخت علمی از سامانه های 
جوی و ابری و برهمکنش های درون ابر و مبتنی بر نتایج و سنجش های 
فنی و علمی توسعه داده شود و نمی توان در تمام سامانه های ابری و در 
همه مناطق از بارورسازی نتایج مثبت انتظار داشت. صادق ضیاییان در 
واکنش به ویدیوهای منتشر شده مبنی بر بارورسازی ابرها با پهپاد اظهار 
کرد: اقدام به بارورسازی ابرها پایه علمی دارد و در بسیاری از کشورها 
نیز بارورسازی ابرها با پهپاد انجام شده است. باتوجه به اینکه کشور ما 
نیز از نظر صنعت پهپاد یک کشور پیشرو است، به طور قطع می توان 
این کار را انجام داد. وی با تاکید بر اینکه انجام این اقدام نیازی به تایید 
و هماهنگی سازمان هواشناسی ندارد و وظیفه آن بر عهده وزارت نیرو 
است، درباره میزان  تاثیرگذاری این اقدام در میزان بارندگی ها گفت: 
یکی از مشکلات صنعت بارورسازی ابرها عدم قطعیت تاثیرگذاری  آن 
بر میزان بارندگی ها است. سابقه علمی صنعت بارورسازی ابرها مربوط 
به 5۰ سال گذشته است ولی در این مدت زمان در دنیا این امر نتوانسته 
 به عنوان صنعتی که موجب استحصال آب های فراوان می شود، شناخته 

شود.

 خبر کوتاه

خبر ویژه

ایرنامنبع:

مشکلات دانش آموزان 
روستاهای جنوب سیستان و 

بلوچستان بیداد می کند؛

نبود فضای 
آموزشی علت 
ترک تحصیل 
دختران فنوجی

 عصرهامون منبع:

 آمــوزش و تحصیــل رایگان 
دانش آمــوزان در مــدارس از 
مهم ترین اولویت های متولیان 
امــر تعلیم وتربیت اســت، اما 
بااین وجــود دانش آموزان در 
مناطق محروم در سیســتان و 
بلوچستان همواره در بی عدالتی 
آموزشــی به ســر می برند و با 
کمترین امکانات آموزشــی و 
بیشــترین معضلات مشغول 
تحصیــل هســتند.با وجود 
اینکه بعد از انقلاب اســلامی 
اقدمــات بســیار خوبــی در 
حوزه ساخت، تجهیز و تعمیر 
مدارس انجام شــده و در این 
عرصه خیران مدرسه ســاز نیز 
نقش مؤثری داشته اند اما هنوز 
در گوشــه هایی از کشورمان 
دانش آموزانی وجود دارند که از 
ابتدایی ترین امکانات آموزشی 
محروم انــد و گاهــی مجبور 
هســتند قید درس و مشق را 
بزننــد.در روســتای گیــران 
شهرستان فنوج یکی از مناطقی 
است که نبود زیرساخت های 
مناســب برای دختــران این 
روستا، آنها را با مشکلات جدی 
مواجه کرده اســت؛ به طوری 
که برخــی از آنهــا تصمیم به 
ترک تحصیل گرفته اند.یکی از 
دلایل نبود مدرسه در روستای 
گیران، کمبــود دانش آموز و 
متفاوت بــودن ســطح کلاس 
درسی آنان است که باعث شده 
دانش آمــوزان گیرانی با وجود 
استعدادهای درخشان از رقابت 
بازمانده، توان رقابت با ســایر 
همسالان خود در سطح کشور 
نداشته باشند.تیمور مبارکی، 
رئیــس آمــوزش و پــرورش 
شهرســتان فنوج بیــان کرد: 
باتوجه به اینکه در روســتای 
گیران 23 نفر دانش آموز دارد و 
این تعداد برای ساخت مدرسه 
از حد نصــاب قانونی بســیار 
پایین تر است و از طرفی قانون 
به ما اجازه ساخت نمی دهد، بر 
همین اساس دانش آموزان باید 
به بخش کتیج مراجعه کنند که 
این فاصله برای دانش آموزان 
و والدین آنها سخت است.وی 
افــزود: در برخی از شــبکه ها 
گفته شده که همه دانش آموزان 
ترک تحصیل کردنــد اما این 
خبر کذب اســت؛ چرا که در 
جلسه ای که با افراد این روستا 
برگزار شد و فقط سه نفر اقدام 
به ترک تحصیل کردند که آن 
هم دلایل شخصی و خانوادگی 
بــوده و ربطی بــه فاصله دور 
مدرســه نداشــته.: بر همین 
اســاس روســتاهای گیران، 
ریتک، رمش این مشــکلات 
وجــود دارد و از جمعیــت 
بالایی هم برخوردار هســتند 
و نیازمند مدرســه متوســطه 
دوره دوم دخترانه هستند که 
ما بــا همــکاری خیرین، یک 
باب مدرسه شــبانه روزی در 
بخش کتیج احــداث کردیم 
که از لحاظ پیشرفت کاری 9۰ 

درصد کار انجام شده است.

 شروع فصل پاییز با وجود زیبایی های خاصی که دارد و برای برخی افراد یادآور لباس گرم، فنجان چای و رنگ های زیباست اما برای عده ای دیگر هراس انگیز بوده 
چرا که تداعی کننده آبریزش، خارش بینی، چشم یا علائم دیگر حساسیت ها است و مشکلاتی مانند عطسه، سرفه، سوزش، تورم و خارش گلو را به همراه دارد. این 

روزها هم که با آغاز سال تحصیلی همخوانی دارد همچون همیشه باعث شده تا در این فصل از سال آمار بیماران در هر خانه ای رو به افزایش باشد  .

گزارش

L a n d s c a p e
D a i l y  N e w s

D a i l y  N e w s

،،

   ایسنامنبع:

استفاده از ماسک همچنان مؤثرترین راهکار است

بیماری تنفسی، زنگ خطری برای زاهدان

معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش خبر داد؛

سهم 28 درصدی دروس عمومی در سوابق تحصیلی و کنکور ۱۴03

معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش با اشاره سهم سوابق تحصیلی، 
اظهار کرد: سال ۱۴02 سهم ســوابق تحصیلی ۴0 درصد در پایه دوازدهم، سال 
۱۴03، 50 درصد از پایه دوازدهم و در ســال ۱۴0۴، ۶0 درصد پایه های یازدهم و 

دوازدهم خواهد بود.

محمدمهدی کاظمی افزود: دوره دوم متوسطه مقطع بســیار مهم و بستری برای کسب 
شایستگی های مختلف دانش آموزان است تا یک انسان با ایمان، مخلص، کارآفرین، خلاق، 
نوآور و ماهر تربیت شود و برای کشور مفید باشد.عضو شورای عالی آموزش و پرورش، تصریح 
کرد: کسب یک مهارت در دوره دوم متوسطه به ویژه در دوره نظری ضروری است و انتظار 
می رود در بسترهایی که آماده می شود شاهد کسب مهارت از سوی دانش آموزان باشیم.وی 
با اشاره به کسب مهارت، گفت: کسب مطلوب مهارت ها به ویژه برای هنرجویان هنرستانی 
برای حضور در مشاغل کشور، امری مهم و با اهمیت است و البته در کنار شایستگی های 
فنی، باید شایستگی های غیرفنی نیز کسب شود.معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و 
پرورش با تاکید بر ضرورت کسب شایستگی های غیرفنی، اظهارکرد: جایگاه شایستگی های 

نرم یا غیرفنی در دنیای امروز به مراتب از شایستگی های حرفه ای و فنی نیز بالاتر است و از 
ضرورت های بازار کار است. مهارت های کارآفرینی، اخلاق حرفه ای، ارتباط موثر و موارد دیگر 
از جمله شایستگی های مهمی است که برای مشاغل و کسب و کارها اهمیت بسیار بالایی دارد.

وی در ادمه، گفت: دانش آموزان از ابتدای ورود در دوره دوم متوسطه در بحث انتخاب رشته 
باید توجه به علاقه و استعداد و البته نیازهای کشور داشته باشند تا آینده درخشانی برای خود 
بسازید. انتخاب مطلوب و مناسب در ابتدای ورود به دوره دوم متوسطه، اهمیت دوچندان 
دارد، چراکه مسیر شغلی و آینده زندگی را مشخص می نماید.معاون آموزش متوسطه وزارت 
آموزش و پرورش افزود: این مصوبه و فرصت سوابق تحصیلی قطعا گامی بلند در راستای تحقق 
عدالت آموزشی است و در همین راستا شاهد قبولی دانش آموزان مناطق کمتربرخوردار در 
دانشگاه ها و کسب رتبه های برتر در کنکور سراسری سال 14۰2 بودیم.وی با اشاره سهم 
سوابق تحصیلی، اظهار کرد: سال 14۰2 سهم سوابق تحصیلی 4۰ درصد در پایه دوازدهم، 
ســال 14۰3، 5۰ درصد از پایه دوازدهم و در ســال 14۰4، 6۰ درصد پایه های یازدهم و 
دوازدهم خواهد بود. در کنکور 14۰3 سهم سوابق تحصیلی دروس عمومی 28 درصد است.

کاظمی گفت: شــیوه جدید باعث تمرکز دانش آموزان به کتاب های درسی خواهد بود و 
اهداف برنامه درسی ملی به این شکل محقق می گردد و یادگیری عمیق تری اتفاق می افتد. 

آزمون های نهایی به شیوه مفهومی و صرفا از کتاب های درسی برگزار خواهد شد.

 مهرمنبع:

آموزش

آتش سوزی در بستر خشکیده تالاب بین المللی هامون با تلاش یگان حفاظت 
محیط زیست شهرستان زابل و منابع طبیعی شهرستان نیمروز مهار شد. 

گزارش تصویری

P h o t o  o f  t h e  d a y



اقتصاد
03

چهار شنبه 19  مهر 1402  | شمـاره 558

ROCH  
NEWSPAPER

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی سیتان و بلوچستان:

طرح های هادی 
موجب توسعه 

  روستاهای استان 
شد

مدیــرکل بنیاد مســکن انقلاب 
اســلامی ســیتان و بلوچستان با 
بیان اینکه طرح های هادی موجب 
توســعه   روســتاهای سیستان و 
بلوچستان شــد، گفت: معابر 27 
روستای ایرانشهر و بمپور با حجم 
227 هزار مترمربع در سال جاری 

آسفالت می شود.
مصطفی بیک مداح اظهار داشت: 
با بیــان این مطلب به مناســبت 
هفته روستا و عشــایر گفت: این 
میزان اجرای آسفالت هم به لحاظ 
حجم عملیات و هم به لحاظ تعداد 
روستاهای تحت پوشش ، بیش از 
مجموع میزان آســفالتی است که 
از ابتدای تاســیس بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی استان تا کنون در 
شهرستان ایرانشــهر و بمپور اجرا 

شده است.
مدیــرکل بنیاد مســکن انقلاب 
اسلامی استان سیتان و بلوچستان 
گفت: تا کنون تعداد 17 روستا با 
مســاحت بیش از 155 هزار متر 
مربع در این طرح اجرای زیرسازی 
و آسفالت شده و در ادامه در نیمه 
دو امســال ، 1۰ روستا با مساحت 
71 هزار و 6۰۰ متر مربع زیرسازی 

و آسفالت خواهد شد.
وی ادامــه داد: با اجــرای نهضت 
آسفالت، به ســطح معابر بهسازی 
شــده ی روســتاهای شهرستان 
ایرانشــهر و بمپــور، 227 هــزار 
مترمربــع افزوده خواهد شــد که 
پیشــران توســعه و رونق تولید و 

اشتغال در این مناطق است.
بیــک مداح ضمــن بیــان اینکه 
طرح های هادی موجب توســعه 
محیط و کالبد روستاها در استان 
شده است گفت: اجرای طرح های 
هادی در روســتاهای ایرانشهر و 
بمپــور، موجبــات رضایت مندی 
روستاییان را فراهم ساخته و علاوه 
بــرآن، این تحــول بی نظیر باعث 
بهبود زیســت و کیفیت زندگی و 
زمینه ای برای جذب سایر خدمات 
و امکانات درروستاها و ماندگاری 

ساکنان آن شده است.
مدیــرکل بنیاد مســکن انقلاب 
و  ســیتان  اســتان  اســلامی 
بلوچســتان ادامه داد: بالغ بر 3۰ 
درصد جمعیت کشور ساکن روستا 
هستند و همه تلاش بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی استان بر آن است 
تا با اجرای زیرســاخت مناســب 
زمینه ساز توسعه روستایی استان 
شود.وی ادامه داد : اجرای آسفالت 
در برخی از این روســتاها از جمله 
چاه جمال، شــهرزاد، رسول آباد، 
نوک آباد سرهنگ، دوراهی سد و 
کلینک اعظم خانی، یک تیر و دو 
نشان اســت چرا که در حاشیه و 
جوار شهر واقع شــده اند و اجرای 
آســفالت می تواند ارزش و قابلیت 
روســتاها را افزایــش و موجــب 
هدایت معکوس جمعیت به نواحی 

روستایی شود.
بیــک مــداح گفــت: طراحــی، 
برنامه ریــزی و تلاش ها به نحوی 
اســت که امید می رود تا ابتدای 
زمســتان اجرای طــرح نهضت 
آســفالت در معابــر ایرانشــهر و 
بمپور خاتمه یابــد و در دهه فجر 
 امسال شــاهد افتتاح این طرح ها

 باشیم.

اقتصاد استان

R E P O R T

استاندار سیستان و بلوچستان:

قراردادهای طرح نهضت ملی 
مسکن در استان از مرز 20 هزار 

واحد فراتر رفت
فارس : استاندار سیستان و بلوچســتان از انعقاد قرارداد 2۰ هزار و 
418 هزار واحد مسکونی از ابتدای اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
در این اســتان خبر داد.محمد کرمی در هشــتمین جلسه شورای 
مسکن این استان در ســالجاری اظهار کرد: تاکنون 37 هزار و 155 
متقاضی دریافت تسهیلات نهضت ملی مســکن در نقاط شهری و 
روستایی به بانک های عامل استان معرفی شدند که انعقاد قرارداد 
2۰ هزار و 418 نفر منعقد و 2۰56 میلیارد تومان تسهیلات پرداخت 
شده است.وی با تاکید بر ضرورت توجه تمامی دستگاه های مرتبط 
از جمله بانک ها به طرح نهضت ملی مسکن گفت: هیچ مانعی نباید 
بر سر راه اعطای تسهیلات بانکی در اجرای این طرح در استان باشد 
و مسئولان بانک ها باید همه تلاش خود را برای رفع این موانع انجام 
دهند.استاندار سیستان و بلوچستان با تاکید بر اینکه مدیران تمامی 
بانک ها اعم از دولتی و خصوصی باید به وظایف خود در طرح نهضت 
ملی مسکن توجه کنند، خاطر نشــان کرد: مدیران استانی نیز باید 
این مهم را در اولویت قرار داده و بــه وظایف خود در این حوزه عمل 
نمایند.کرمی ادامه داد: بانک ها باید ارتباط دوسویه ای به نفع مردم 
و استان داشته باشند، بانکی که سرمایه های مردم را جمع و تنها به 
مرکز بفرستند؛ گره ای از مشکلات مردم باز نکرده است.وی با تاکید 
بر اینکه بانک های باید در پرداخت تســهیلات احداث مسکن ملی 
وحدت رویه داشته باشــند و فقط باید به صورت ضمانت زنجیره ای 
باشد، خاطرنشان کرد: از اقدامات سلیقه ای در بانک ها در خصوص 
پرداخت تسهیلات مربوط به طرح ملی نهضت مسکن خودداری شود.

دبیر شورای مسکن استان سیستان و بلوچستان نیز در این جلسه با 
بیان اینکه 227 هزار و 174 نفر از شهروندان این استان برای خانه دار 
شدن در طرح نهضت ملی مسکن نام نویسی کردند، گفت: تاکنون از 
مجموع نام نویسی کنندگان صلاحیت 36 هزار و 344 نفر برای انجام 
 فرآیند اداری ســاخت خانه در قالب نهضت ملی مسکن تایید شده

 اســت.عطاء اله اکبری افــزود: در مجموع 36 هــزار و 686 واحد 
طرح نهضت ملی مســکن در این اســتان سیســتان و بلوچستان 
با متوســط پیشــرفت فیزیکی  47 درصد در حال ســاخت است 
که زمینه اشــتغال 37 هزار و 145 نفر را فراهم کرده اســت. دبیر 
شورای مسکن سیســتان و بلوچســتان بیان کرد: با توجه به اینکه 
در ساخت و ســاز مســکن بایســتی نگاه و توجه ویژه ای به دهک 
های پایین جامعه شــود انتظار اســت بانک ها با پرداخت به موقع 
تسهیلات به شتاب بخشی طرح نهضت ملی مسکن در استان کمک 
نمایند. اکبری خاطرنشــان کرد: در مجموع اجــرای طرح نهضت 
ملی مســکن اهتمام ویژه در همــه حوزه ها را می طلبــد و باید در 
 همه بخش ها با کار جهادی، زمینه ارائــه خدمات روزافزون فراهم

 شود.

برداشت محصولات جالیزی غیرفصل 
در شهرستان فنوج

ایسنا:  مدیر جهاد کشــاورزی شهرســتان فنوج گفــت: برداشت 
محصولات جالیزی غیرفصل 25 هکتار از مزارع هندوانه ،ملون ،خیار 
و کدو قلمی شهرســتان فنوج آغاز شــد.قنبرنارویی  افزود: شرایط 
اقلیمی فنوج در جنوب  سیستان و بلوچســتان به گونه ای است که 
برخی از کشــاورزان در مرداد ماه اقدام به کشــت محصولاتی نظیر 
هندوانه ،ملون و خیار و کدو قلمی در فضای باز کرده و در فصل پاییز 
برداشت می کنند.وی تصریح کرد: برداشت این محصولات در پاییز 
که دارای کیفیت مطلوبی است بازارپسندی رضایت بخشی داشته 
و برای کشاورزان درآمد زایی مناسبی دارد.نارویی افزود: شهرستان 
فنوج دارای 16۰۰هکتار اراضی زراعی است و در فصل پاییز کشت 
محصولاتی نظیر پیاز ،گوجه ،باقلا، سیر،گلرنگ، جو، یونجه، گندم، 

بتدریج در منطقه آغاز خواهد شد.

گزارش

R E P O R T

کنترل و نظارت بر  دستگاه ناوگان حمل ونقل عمومی جاده ای در سیستان وبلوچستان      تحقق 45 درصدی تعهد اشتغال سیستان و بلوچستان
ایسنا:  معاون حمل و نقل اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای سیستان و بلوچستان از طرح کنترل و  

نظارت بر تعداد یک هزار و 6 دستگاه ناوگان حمل و نقل عمومی جاده ای در قالب 1۰9 مانور در محورهای 
مواصلاتی تحت پوشش این اداره کل خبر داد.

تیمورباقری  اظهار کرد: طرح کنترل و نظارت بر تردد وسایل نقلیه عمومی از جمله ناوگان حاملین مواد 
خطرناک، اتوبوس ، مینی بوس  و سایر وسایل نقلیه عمومی جاده ای به منظور ارتقای ایمنی عبور و مرور 

و کاهش تصادفات و فوتی های جاده ای به شکل گشت های مشترک ادارات راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرستان ها و پلیس راه 
درکلیه محورهای مواصلاتی، پرخطر و پرتردد و به شکل بازدیدهای میدانی ناوگان عمومی حمل ونقل و کنترل مدارک و تجهیزات ایمنی 

آنها در طول راهها و محل های توقف ) پایانه های مسافری، مقابل پلیس راهها ( انجام شده است.
وی  با بیان اینکه در بحث کنترل های میدانی ناوگان مسافری، رعایت موارد ایمنی از جمله وجود تجهیزات ایمنی، جعبه کمک های اولیه، 
کپسول آتش نشانی، اسناد و مدارک حمل و نقلی و صورت وضعیت در دستورکار قرار دارد ادامه داد: در بخش ناوگان باری هم اقداماتی 
از قبیل کنترل اسناد حمل)بارنامه(، بررسی فرار بار، کنترل تجهیزات ایمنی، کنترل مندرجات بارنامه، کنترل مدارک هویتی راننده و 

ناوگان، کنترل کالاهای بدون بارنامه و کنترل تناژ بار و کرایه حمل انجام می شود.

فارس : دبیر کارگروه تخصصی اشتغال سیستان و بلوچستان از تحقق 45 درصدی تعهد اشتغال سال جاری 
این استان خبر داد.خلیل احمد سلامی در هشتمین جلسه کارگروه تخصصی اشتغال استان گفت: تعهد 
اشتغال سیستان و بلوچستان امسال، 35 هزار و 84۰ فرصت شغلی است که بنا به تقسیم شهرستانی و بین 
دستگاهی، تا پایان سال باید محقق شود.وی اظهار کرد: از ابتدای اردیبهشت تا به الان، اطلاعات 16۰11 
نفر شاغل جدید از سوی دستگاه های اجرایی و نهادهای مختلف در سامانه رصد اشتغال به ثبت رسیده که 

معادل 45 درصد کل تعهد اشتغال استان در سال 14۰2 است.سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان افزود: بر اساس درصد 
پیشرفت ثبت آمار اشتغال، شهرستان های زرآباد، کنارک، قصرقند و هامون بهترین عملکرد را در استان دارند.سلامی گفت: همچنین از 
حیث این شاخص، اداره کل شیلات آبهای دور، آب منطقه ای و امور عشایری، عملکرد بهتری را به ثبت رسانده اند.وی در خصوص آخرین 
وضعیت مشاغل خانگی استان هم اظهار کرد: 133 میلیارد و 8۰۰ میلیون تومان اعتبار برای پرداخت تسهیلات کسب و کارهای خانگی 
برای امسال به سیستان و بلوچستان ابلاغ و بین بانک های توسعه تعاون، رفاه کارگران، پست بانک، ملی، صادرات، تجارت، ملت و مهر ایران 
تقسیم شده است.دبیر کارگروه تخصصی اشتغال استان افزود: تا امروز، 59 طرح مشاغل خانگی جمعا به مبلغ 78 میلیارد و 3۰۰ میلیون 

تومان تسهیلات دریافت کردند که به موجب این طرح ها برای 91 نفر شغل ایجاد شده است.

وضعیت قیمت ها در بازار طلا و ارز

افزایش قیمت ها در بازار ارز هیجانی است
قیمت ها در بازار طلا و ارز بدنبال تحولات منطقه حمله حماس به رژیم صهیونیستی دچار تغییر شدند، به طوری که نرخ ارز پس از مدت ها ثبات، افزایشی و قیمت دلار بیش از 2 هزار تومان 

طی چند روز اخیر افزایش یافت، افزایش قیمتی که طلا و سکه را نیز در بازار گران کرد آنطور که بهای هر قطعه سکه بهار آزادی طرح جدید امروز به 3۱ میلیون و 500 هزار تومان رسید.

،،

بازارمنبع :

تسنیممنبع:

S i s t a n  a n d  B a l o o c h e s t a n

واحدهای تولید شناورسازی کلاس قایق در کنارک ساماندهی می شوند200 هزار تن خرما در سیستان و بلوچستان برداشت شد
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت سیستان و بلوچستان:معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی سیستان و بلوچستان:

کوتاه از استان

 ایرنا:  معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی سیستان و بلوچستان گفت: بیش از 2۰۰ هزار تن خرما تا کنون 
از سطح پنج هزار هکتار از نخلستان های این استان برداشت شده است.اردشیر شــهرکی اظهار کرد: برداشت خرما از تیر در 
سیستان و بلوچستان با ارقام زودرس شامل کتومی، نگال و آشوبه شــروع و با ارقام دیررس مایکلی و هلیله در آبان به پایان 
می رسد.وی بیان کرد: خرمای مضافتی با سطح زیر کشــت 28 هزار و 4۰۰ هکتار و خرمای ربی با سطح زیرکشت 22 هزار و 
5۰۰ هکتار که بیشترین نخلستان های سیستان و بلوچستان را به خود اختصاص داده اند.معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان 
جهاد کشاورزی سیستان و بلوچستان گفت: 41 درصد سطح محصولات باغی استان به کشت خرما اختصاص دارد.وی بیان 
کرد: از 62 هزار و 914 هکتار نخلستان در سیستان و بلوچستان 49 هزار و 718 هکتار بارور بوده و سالانه بیش از 25۰ هزار و 
898 تن انواع خرما در این استان تولید و روانه بازار مصرف می شود.شهرکی اظهارکرد: خرمای تولید شده سیستان و بلوچستان 

علاوه بر استان های دیگر به کشورهای حوزه خلیج فارس، اروپایی و روسیه صادر می شود.

 ایرنا:  مدیرکل صنعت، معدن و تجارت سیستان و بلوچستان گفت: طرح نظارت و ساماندهی کارگاه های شناورسازی کلاس 
قایق در شهرستان کنارک در حال انجام است.ایرج حسن پور در حاشیه اجرای طرح ساماندهی کارگاه های شناورسازی کلاس 
قایق در کنارک  اظهار کرد: گشت های مشترک نظارتی با حضور نمایندگان فرمانداری، اداره صمت شهرستان، شیلات، دریابانی، 
پلیس اماکن عمومی، سازمان بنادر و دریانوردی، اداره کالای قاچاق و اتحادیه مربوطه از این واحدهای تولیدی انجام می پذیرد.

وی افزود: در بازدیدهای نظارتی انجام شده تاکنون به تعدادی از واحدهایی که فاقد جواز فعالیت بودند جهت اخذ جواز و همچنین 
رعایت استانداردهای مدنظر ســازمان بنادر و دریانوردی، تذکر و اخطار لازم داده شده است.مدیرکل صنعت، معدن و تجارت 
سیستان و بلوچستان خاطرنشان کرد: برای صدور جواز کارگاه های تولیدی شناورسازی کلاس قایق هیچ محدودیتی برای ایجاد 
اشتغال و سرمایه گذاری وجود ندارد.وی گفت: تمامی کارگاه های شناورسازی فعال در صورت رعایت استانداردهای ساخت و 

محیط زیست و استعلام های مربوطه از دستگاه های ذی ربط می توانند مجوز فعالیت دریافت کنند.

البته ماههاســت قیمت دلار 
با اجرای سیاســت های بانک 
مرکزی زیر 5۰ هزار تومان ثابت 
مانده بود و تقاضای چندانی نیز 
برای تهیه آن بــه دلیل تامین 
قابل توجه نیاز متقاضیان واقعی 
ارز از ســوی بانک مرکزی در 
بازارهای رســمی و صرافی ها 
وجود نداشت، اما نرخ این کالا از 
شنبه هفته جاری در پی حمله 
نیروهای حماس فلسطین به 
رژیم صهیونیستی تغییر یافت 
و پس از مدتهــا قیمت دلار از 
لاک 49 هزار تومان خارج شد 
و روندی صعــودی را در پیش 
گرفت. رشد قیمتی که به گفته 
کارشناسان اقتصادی ناشی از 
هیجانات و جو روانی بازار است 
و نباید اینگونه فکر شــود که 

چنین روندی ادامه دار باشد.

معامله پر ریسک ارز
بــازار ارزی که طــی چند ماه 
گذشته در آرامش کامل به سر 
می برد چرا کــه تقاضای غیر 
واقعی از سوی ســوداگران و 
ســرمایه گذارانی که با خرید 
ایــن کالا و نگهــداری آن در 
صدد کسب سود بودند وجود 
نداشت، از طرفی عرضه ارز در 
بازارهای رسمی به وفور انجام 
می شــد و این امر باعث شد تا 
با کاهش میــزان تقاضا برای 
ارز، واســطه ها و دلالان سود 
جو از این بازار رخت بربندند، 
سوداگرانی که با شانتاژ قیمت 

ها بازار را به نفع خود متشنج 
و ملتهب می کردند، ولی این 
افراد مدت هاست چون بازار را 
خالی از تقاضای کاذب و داد و 
ستد گسترده ارز می بینند، از 

بازار خارج شده اند.
اکنون بدنبال تحولات منطقه 
چون جنــگ بیــن نیروهای 
حمــاس فلســطین و رژیم 
صهیونیســتی، برخی ها برای 
تبدیــل دارایی هــای خود به 
کالایی مطمئــن دوباره راهی 
بازار ارز شده اند، عده ای دیگر 
بدون توجه بــه عواقب چنین 
معامله ای این روزها در تلاش 
اند تا با تهیه ارز و نگهداری آن 
کسب سود کنند، در حالی که 
طبق پیش بینــی تحلیلگران 
اقتصادی و کارشناســان روند 
افزایش قیمت ارز در بازار هم 
اکنون مقطعی و گذراســت، 
با این وجود افــرادی که برای 
ســودآوری بدنبال خرید ارز 
هستند باید ریســک چنین 
معاملــه ای را بپذیرنــد زیرا 
معلوم نیست بازار ارز در روزها 
و یا هفته هــای آینده چگونه 
خواهد بود و بانک مرکزی برای 
جلوگیری از رشد بی منطق ارز 
در بازار چه تصمیمی می گیرد.

اظهــار نظرهــای 
متفاوت کارشناسان درباره 

مدیریت قیمت ارز
البته اظهار نظرهای متفاوتی از 
سوی کارشناسان در خصوص 

وضعیت ساماندهی بازار ارز و 
چگونگی قیمت گذاری آن به 
عنوان کالایی مهم و سرنوشت 
ســاز که نرخ همــه کالاها و 
خدمات در بــازار به تبع تغییر 
بهای ارز دچار نوســان قیمت 
می شوند، مطرح است. برخی 
ها می گویند؛ سرکوب قیمت 
ارز در بازار اشــتباه است، چرا 
که زمانی قیمت ها بدنبال رشد 
نرخ تورم در بــازار افزایش می 
یابد، ممانعت از رشد خزنده و 
تدریجی ارز نیز فنر قیمت آن 
را فشرده می کند و این انرژی 
زمانی خارج می شــود که به 
یکباره جهش قیمت ارز در بازار 
رخ می دهد، در چنین شرایطی 
با توجه به اینکه ارز نیز کالایی 
است که همچون سایر کالاها 
در بازار مــورد معامله قرار می 
گیرند، بنابراین با رشد قیمت 
ها در بازار، نباید مانع از رشــد 

تدریجی قیمت ارز شد.
اما عده ای دیگر تاکید دارند؛ 
در شــرایط تحریم و وضعیت 
نامناســب اقتصــادی، ثبات 
قیمت، حرف اول را می زند و 
چنانچه نــرخ ارز افزایش یابد، 
قیمت ها همه کالاها و خدمات 
نیز در بازار صعودی شده و این 
مسئله کار ساماندهی بازار ارز 
و بهبود معیشــت مردم را در 
پی گرانی ها ســخت خواهد 
کرد، با چنین اوصافی هر گونه 
تغییــر در نرخ ارز بــی تردید 
فشــار اقتصادی را بر مردم و 

فعالان بخــش تولید مضاعف 
کرده و سرمایه گذاران را نیز در 
انجام سرمایه گذاری به دلیل 
بلاتکلیفی و مواجه با نوسانات 

قیمت ارز بی انگیزه می کند.

افزایش قیمت ها در 
بازار ارز هیجانی است

به هر حــال بانــک مرکزی با 
اجرای سیاســت های درست 
ارزی توانسته است طی چند 
ماه گذشته ثبات قیمت را در 
بازار ارز حاکم کند و اکنون نیز 
نیازهای واقعــی ارز در بازارها 
رسمی و بازار مبادلات به خوبی 
و بدون هر مشــکلی انجام می 
شــود ولی در بازار آزاد بدنبال 
تحولات منطقه ای اخیر چون 
حملــه نیروهــای حماس به 
رژیم صهیونیستی، قیمت ها 
دچار تغییر شدند اما این تغییر 
و افزایش قیمت گویــا پایدار 
نیست چرا که مسعود دانشمند 
کارشــناس و فعال اقتصادی 
راجع به علــل افزایش قیمت 
ارز در بــازار و وضعیت چنین 
بازاری در روزهــای آینده می 
گوید؛ طبیعی است که با ایجاد 
تنش های سیاسی بخصوص 
وقوع جنگ بازارهــای دچار 
تغییر قیمت شوند، اکنون نیز 
که قیمت ارز در مسیر رشد قرار 
گرفته است ناشی از جو روانی 
حاکم در بازار و هیجانی است 
که برخی ها سعی می کنند ارز 
بخرند تا از آن کسب سود کنند 

و یا اینکه پولهای خود را به دلار 
تبدیل کنند.

وی با بیــان اینکه ایــن روند 
افزایش غیــر واقعی ارز خیلی 
نمی تواند پایدار باشد، گفت: 
افزایش قیمت دلار طی 2 روز 
اخیر برگرفتــه از هیجان بوده 
چرا که هیــچ اتفاق اقتصادی، 
تجــاری و یا تصمیــم گیری 
داخلی و... در بازار اتفاق نیفتاده 
است که باعث گرانی ارز در بازار 
شــود با این وجود به نظر می 
رسد سرمایه گذاران یا معامله 
گران در چنین بازاری باید به 
فکر عواقب آن نیز باشند زیرا 
در چنین شرایطی معامله بدون 

ریسک نیست.
وی در پاسخ به اینکه چنانچه 
قیمت ارز همچنان در بازار آزاد 
روندی صعــودی را بپیماید، 
بانک مرکزی باید چه تصمیمی 
را برای مهــار قیمت اتخاذ و از 
چه راهکارهایی استفاده کنند، 
افزود: البتــه در زمان هیجان 
بازار هر اقدامی عاجلی شــاید 
منطقی نباشــد زیــرا چنین 
اتفاقاتی معمولا مقطعی و زود 
گذر اســت اما چنانچه قیمت 
ها هر لحظه رشــد کند و بازار 
به هم ریزد، بانک مرکزی باید 
سیاســت های ارزی درست 
را در جهت ســاماندهی بازار 
و مهار قیمت ها اجــرا کند و 
با راهکارهــای اصولی نگذارد 
چسبندگی قیمت در بازار ارز 

رخ دهد

نرخ ارز در حالی بر مدار 
رشد قرار گرفته که 

به گفته کارشناسان، 
چنین افزایش قیمت 

موقتی و ناشی از ایجاد 
جو روانی است اما بانک 
مرکزی نباید نسبت به 
چسبندگی قیمتها در 

این بازار بی تفاوت باشد
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جعفری گفت: اجرای 
طرح جهاد آبرسانی 

دچار نوسان هایی شد 
البته آنچه بر عهده 

سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی و قرارگاه 

محرومیت زدایی بود با 
قوت و قدرت انجام شد

 میان تمامی این طرح ها حدوداً 
2 ســالی اســت که عزم ها جزم 
شــده تا کورســوی امید در دل 
مردم سیســتان و بلوچســتان 
بویژه در منطقه سیســتان که با 
خشکسالی های بیش از 2 دهه، 
قهر طبیعت و بدعهدی کشــور 
همســایه در رهاســازی حقابه 
رودخانــه هیرمند که ســالانه 
82۰ میلیون مترمکعب اســت، 
دست وپنجه نرم می کند، روشن 
شود.با سپردن سکان اداره کشور 
به دولت ســیزدهم رســیدگی 
به مشــکلات مــردم و ضعف ها 
و کاســتی های برجا مانــده از 
دولت های قبل شــتاب بیشتری 
گرفت به گونه ای کــه گام های 
دولت رئیسی برای پایان دادن به 
محدودیت های آبی کار خود را با 
اجرای طرح بزرگ جهاد آبرسانی، 
آغاز انتقــال آب از دریای عمان، 
ساخت آب شیرین کن ها و افزایش 
ظرفیت شیرین سازی آب از دریا و 
حفر چاه های آب ژرف آغاز کرد 
و اینها تنها گوشــه ای از اقدامات 
دولت سیزدهم برای رفع مشکلات 
آبی در سیستان است.برای انجام 
چنین طرح عظیمــی که در نوع 
خود بزرگ ترین پروژه آبرســانی 
در تاریخ سیســتان و بلوچستان 
به شمار می رود ســپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی همچون همیشه 
پا در میدان عمل گذاشــت تا با 
همــت جهادگونه سبزپوشــان 
انقلاب طرح جهاد آبرسانی با قوت 
و قدرت انجام و روستاهای تشنه 

این دیار سیراب شــوند.اگر چه 
وضعیت منابع آبی در سیســتان 
و بلوچســتان کــه 11.4 درصد 
مساحت کشور را به خود اختصاص 
داده از سایر نقاط به مراتب بدتر 
است؛ اما مردمانی که خشکسالی 
و کمبود آب امانشــان را بریده و 
رس زمین هایشــان را کشیده، 
اینک به همت دولت سیزدهم و 
تلاش سبزپوشان ســپاه امید به 
دلشان بازگشــته، چرا که طبق 
گفته خودشان صدایشان به گوش 
متولیان رسیده و عزم مسوولان امر 
برای کاهش این محدودیت های 
آبی جزم شده است.در این میان 
سیستان و بلوچســتان بالاترین 
تعداد روستاهای قرارداد آبرسانی 
کشور را به خود اختصاص داد چرا 
که خشکســالی و کمبود آب در 
روستاهای این استان در سال های 
گذشــته بــا وجــود بارش های 
سیل آسا، ضرورت تأمین آب در 
این مناطق را به عنــوان یکی از 
کانون های مهم جمعیتی استان 

را 2 چندان کرده است.

آبرســانی به ۱۷5۱ 
روستا با اجرای بزرگ ترین 
طــرح آبرســانی در تاریخ 

سیستان و بلوچستان
معاون محرومیت زدایی قرارگاه 
قدس نیــروی زمینی ســپاه در 
جنوب شرق کشــور بیان کرد: 
طرح عظیم جهاد آبرســانی در 
سیســتان و بلوچستان به عنوان 
یکــی از بزرگ تریــن طرح های 

اجرایی تاریخ این اســتان توسط 
قرارگاه قدس و نیــروی زمینی 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با 
مشارکت آبفای کشور و وزارت نیرو 
در دستور کار قرار گرفت.علی اکبر 
جعفری افزود: در قالب طرح جهاد 
آبرســانی هدف گذاری برای یک 
هزار و 751 روســتا در سیستان 
و بلوچستان در دســتورکار قرار 
گرفت که از سال گذشته اقدامات 
خوبی پیرامون این موضوع انجام و 
بر اساس هدف گذاری اولیه حدود 
354 روســتا کار لوله گذاری آنها 
در مرحله انجام است.وی با بیان 
اینکــه تجهیزات بســیار خوبی 
در زمینه کارگاهــی طرح جهاد 
آبرسانی انجام شــد، ادامه داد: از 
ابتدای این طرح سپاه پاسداران 
انقلاب اســلامی با قدرت و قوت 
با اســتفاده از همه ظرفیت ها پا 
در میدان گذاشت تا اینکه امروز 
بیــش از 215 روســتا خطوط 
انتقال و شــبکه های توزیع آنها 
انجام شده است.به گفته معاون 
محرومیت زدایــی قرارگاه قدس 
نیروی زمینی ســپاه در جنوب 
شرق کشور؛ انجام حفر 16 حلقه و 
لوله گذاری بیش از یک هزار و 243 
کیلومتر از جمله اقدامات در طرح 
جهاد آبرسانی به شمار می رود که 
در طول تمام ســال هایی که در 
سیستان و بلوچســتان آبرسانی 
شده چنین اقدامی آن هم در بازه 
زمانی یک ساله بی ســابقه بوده 
است.وی تصریح کرد: هم اکنون 
بیش از 34 جبهه کاری به صورت 

ویژه بر روی طرح جهاد آبرسانی 
فعال و انتظار ما این است در سال 
آینده نیز به همین تعداد آبرسانی 

روستاها انجام شود.

کمبود اعتبارات مالی 
مانعی در اجرای طرح جهاد 

آبرسانی
جعفری گفــت: اجــرای طرح 
جهاد آبرسانی دچار نوسان هایی 
شــد البته آنچه بر عهده ســپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی و قرارگاه 
محرومیت زدایــی بــود با قوت 
و قدرت انجام شــد؛ اما در زمینه 
اعتبارات و تأمین ریالی بودجه با 
مشــکلی مواجه شدیم که منجر 
به کندی پیشــرفت کار شده ما 
آمادگی کامل داریم تا با پرداخت 
به موقع اعتبــارات با همت و کار 
جهادی بتوانیم کار را تا پایان سال 
به اتمام برسانیم.وی خاطرنشان 
کرد: طــرح جهاد آبرســانی در 
12 مجتمــع در منطقه دشــت 
سیســتان، منطقه بلوچستان، 
شهرهای پیشــین و چابهار، سد 
کهیر، آبخوان، پلان، پیر سهراب 
و سایر نقاط مختلف برنامه ریزی 
شده است.معاون محرومیت زدایی 
قرارگاه قدس نیروی زمینی سپاه 
در جنوب شــرق کشــور اظهار 
کرد: یکــی از مزیت های خوب 
طرح جهاد آبرســانی استفاده از 
ظرفیت گروه های جهادی است 
که کار را به صورت دقیق، منظم، 
ســریع، با حجم بالا و هزینه کم 
انجــام می دهنــد در کنــار آن 

ظرفیــت نیروی زمینی ســپاه، 
گروه های مهندســی، استفاده از 
ماشــین آلات محرومیت زدایی، 
رده ها و نیروهــای تخصصی هم 
کمک شایانی کرده که توانستیم 
کار را سریع تر و اثربخش تر انجام 
دهیم.وی افزود: امید است بتوانیم 
در اسرع وقت مخازن آب که لازمه 
آبدار شــدن این خطوط است را 
انجام و به نتیجه برسانیم چرا که 
با بهره برداری از این طرح حدود 
55۰ هزار نفر از آب سالم برخوردار 
می شــوند، افزون بر آن بیش از 
6۰ درصد تنش آبی سیســتان و 
بلوچستان و مشکلات آبی آن رفع 
خواهد شد.جعفری ادامه داد: یکی 
از اقدامات خوبی که مجموعه سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی، نیروی 
زمینی و قرارگاه قدس منطقه نزسا 
به همت، مدیریت و برنامه ریزی 
قرارگاه محرومیت زدایی قرارگاه 
قدس در دســتور کار قــرار داد 
همواره کمک رسانی به مردم تحت 
عنوان مردم یاری و مساعدت هایی 
از این دست اســت در این زمینه 
در بازه زمانی سه ماهه طرح های 
ویژه ای در دستور کار قرار گرفت 
که خدمات به مــردم در مناطق 
محروم بویژه روســتاها سریع تر 
انجام شــود.وی گفــت: حدود 
6۰ میلیارد تومان در این زمینه 
برنامه ریزی شد و سپاه پاسداران 
اعتبارســازی و بودجه گذاری را 
انجام داد که در 16 سرفصل بوده 
بخشی از آن حمایتی است، بخش 

دیگر کمک رسانی و مساعدت.

مذاکرات آمریکا و ونزوئلا برای معافیت های جدید از تحریم های نفتی
ایسنا :  نمایندگان ونزوئلا و آمریکا از سال میلادی گذشــته، دیدارهای متعددی در دوحه داشته اند تا بحران 
سیاسی و اقتصادی طولانی مدت ونزوئلا از جمله مسائل مربوط به انتخابات ریاست جمهوری این کشور را حل و 
فصل کنند.: مذاکرات جداگانه ای میان نمایندگان دولت ونزوئلا و مخالفان در هفته های آینده در مکزیک برگزار 
خواهد شد.واشنگتن مذاکرات میان دولت ونزوئلا و مخالفانش در خصوص انتخابات و خواسته های دیگر را تشویق 
می کند. تحریم های آمریکا پس از پیروزی مجدد مادورو در سال 2۰18 وضع شدند.به گفته دو منبع آگاه، یکی 

از شرکت هایی که ممکن است مجوز دولت آمریکا را برای دریافت نفت ونزوئلا به عنوان بازپرداخت بدهی دریافت کند، شرکت »مورل اند پرام« 
است که یکی از شرکای شرکت نفتی دولتی ونزوئلا است.سخنگوی »مورل اند پرام« تائید کرد که این شرکت فرانسوی، برای این منظور از مقامات 
آمریکایی درخواست کرده است.منابع آگاه در واشنگتن تائید کردند که مذاکرات در هفته های اخیر، پیشرفت قابل ملاحظه ای داشته اما هشدار دادند 
که ممکن است هنوز زود باشد درباره هر گونه توافق نهایی صحبت شود زیرا مذاکرات هنوز در جریان است.مقامات آمریکایی اوایل سال میلادی 
جاری، پیشنهادی را برای تسهیل تحریم ها علیه بخش نفت ونزوئلا تدوین کردند که بر اساس آن، در صورت حرکت کاراکاس به سوی برگزاری 
انتخابات آزاد، شرکت ها و کشورهای بیشتری اجازه خواهند یافت نفت این کشور آمریکای جنوبی را وارد کنند.این پیشنهاد شامل چارچوب بندی 

مجدد تحریم های نفتی علیه ونزوئلا یا صدور فرامین جدیدی است تا خریداران در اروپا و مناطق دیگر بتوانند واردات نفت ونزوئلا را ازسربگیرند.

 ارزیابی گلدمن ساکس از تاثیر تحولات فلسطین بر ذخایر نفت
شهرخبر: گلدمن ساکس انتظار ندارد حملات نیروهای مقاومت فلسطین بر اراضی اشغالی فلسطین، هیچ پیامد 
فوری بزرگی بر ذخایر بازار نفت در کوتاه مدت، داشته باشد. با این حال، این بانک سرمایه گذاری آمریکایی افزود: این 
حملات، احتمال عادی سازی روابط رژیم صهیونیستی با عربستان سعودی و افزایش تولید نفت عربستان سعودی 
به مرور زمان را کاهش می دهد.حملات نیروهای مقاومت فلسطین به اراضی اشغالی فلسطین و حمله تلافی جویانه 
رژیم صهیونیستی به غزه، باعث صعود قیمت نفت شد زیرا بازار ریسک گسترش جنگ در خاورمیانه را در قیمت ها 

 لحاظ کرد. نفت در ابتدای معاملات روز دوشنبه بازار آسیا، بیش از سه دلار در هر بشکه افزایش یافت و نفت برنت حدود 87 دلار در هر بشکه معامله
 شد.

گلدمن ساکس اعلام کرد همچنان انتظار دارد میانگین قیمت هر بشکه نفت تا ژوئن سال 2۰24، به 1۰۰ دلار صعود خواهد کرد و خاطرنشان کرد 
که در مقطع فعلی، هیچ تاثیری روی تولید نفت جهان وجود ندارد.تحلیلگران بانک مورگان استنلی اظهار کردند: ریسک کوتاه مدت برای عرضه نفت 
محدود است زیرا رژیم صهیونیستی یا همسایگان نزدیک آن، تولیدکنندگان بزرگ نفت نیستند. با این حال، این وضعیت در صورت گسترش درگیری 
به کشورهای دیگر منطقه، ممکن است تغییر کند.بر اساس گزارش رویترز، گلدمن اعلام کرد در سناریوی محتمل تری که تولید نفت عربستان 

سعودی در 9 میلیون بشکه در روز در سال 2۰24 ثابت می ماند، پیش بینی میانگین قیمت نفت برنت در دسامبر سال 2۰24، به 1۰4 دلار می رسد.

اصلاح و بهینه سازی شبکه برق 
رکن اصلی عبور از تابستان ۱۴03

مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران اصلاح و بهینه سازی شبکه 
برق و کنترل و مدیریت مصرف را ماموریت های اصلی شرکت های برق 

منطقه ای برای عبور موفق از دوره اوج بار تابستان 14۰3 عنوان کرد .
 مصطفی رجبی مشهدی مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران 
در همایش ســالانه معاونان بهره برداری شرکت های برق منطقه ای 
ضمن تقدیر از کارکنان شــرکت های برق منطقه ای سراســر کشور 
گفت: شما فرماندهان عملیاتی شرکت های برق منطقه ای هستید که 
مسئولیت سنگینی دارید و در تابستان سخت اما پرافتخار امسال خوش 
درخشیدید.رجبی مشهدی با اشاره به تابستان سخت امسال گفت: 
رشد توان 7/5 درصدی در کشور اتفاق افتاد که متوسط 1۰ ساله اش 5/4 
درصد است و این عدد در سه ماهه تیر تا شهریور 5/6 درصد بود که عدد 
قابل توجهی است.مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران با تاکید 
بر اینکه برای عبور از سال 14۰3 یک صد و هشتاد اقدام عملیاتی تدوین 
شده است، به اصلاح و بهینه سازی شبکه برق به عنوان بخش بسیار مهم 
این برنامه اشاره کرد و به مدیران عامل شرکت های برق منطقه ای توصیه 
کرد نسبت به تأمین بودجه مناسب برای عملیاتی کردن این موضوع 
اقدام کنند.رجبی مشــهدی تصریح کرد: مدیریت مصرف، شیوه ها و 
ابزارهای آن در برنامه های عملیاتــی 14۰3 بخش مهم دیگری برای 
عبور موفق از دوره اوج بار است که الزامی است به دنبال خلق منابع و 
فرصت های جدید در آن باشیم، ضمن اینکه صنعت برق نیز به دنبال 
هوشمند سازی در این زمینه است .مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه 
برق ایران با اشاره به موضوع آموزش اپراتورها تاکید کرد: با توجه به مهم 
بودن نقش اپراتورها در صنعت برق، مباحث آموزش نظری به تنهایی 
کفایت نمی کند و ایجاد شرایط واقعی و عملی برای آموزش این همکاران 

بسیار مهم و تأثیرگذار است.

 بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه:

 افراد حقیقی و حقوقی در مصرف 
بهینه انرژی مشمول پاداش 

می شوند

 طبق لایحه برنامه هفتم توسعه مشترکان صنعتی یا تجاری تولیدی که 
مصرف انرژی خود را نسبت به مصرف سال قبل کاهش دهند، مشمول 
دریافت گواهی به میــزان حداقل معادل »انرژی صرفه جویی شــده« 
می شوند. در جلسه علنی دیروز مجلس شــورای اسلامی و در جریان 
هفدهمین نشست بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه، بند )پ( و اجزاء آن 
به تصویب نمایندگان رسید و با نظر دولت و کمیسیون تلفیق تبصره این 
بند حذف شد.بر اساس بند )پ( که به تصویب نمایندگان رسید، به منظور 
مردمی سازی و بهینه ســازی مصرف انرژی و توسعه بازار بهینه سازی 
انرژی، »سازمان بهینه سازی و مدیریت راهبردی انرژی« مکلف است با 
اعلام شرکت های تابعه ذیربط وزارتخانه های نفت و نیرو نسبت به صدور 
گواهی حامل انرژی صرفه جویی شده زمان اوج و غیراوج مصرف )برق یا 
گاز طبیعی(، در طرح های بهینه سازی مصرف انرژی به نفع سرمایه گذار 
عامل صرفه جویی متناسب با اهداف بهینه سازی مصرف انرژی این برنامه، 
مطابق سازوکار بازار بهینه سازی انرژی و محیط زیست از طریق بهابازار 
)بورس( انرژی با شــرایط ذیل اقدام نمایند.1- گواهی های بی نام، قابل 
انتقال به غیر و قابل خرید و فروش در بهابازار )بورس( انرژی است. استفاده 
از گواهی برای تسویه صورت حساب های مصرف انرژی خود و دیگری و 
 برای پرداخت مالیات شرکت های مصرف کننده انرژی در سقف بهای 
مصرف انرژی آن شرکت مجاز است. معاملات گواهی مشمول مالیات 
بر ارزش افزوده نمی شــود و صرفا در زمان تحویل حامل انرژی مندرج 
درگواهی ازتحویل گیرنده حامل انرژی دریافت می شود.2- آن دسته از 
مشترکان )مصرف کنندگان( خانگی، عمومی و تجاری غیرتولیدی که 
مصرف انرژی خود را نسبت به مصرف سال قبل خود در مدت زمان مشابه 
کاهش داده اند و همچنین آن دسته از مشترکان صنعتی یا تجاری تولیدی 
که مصرف انرژی خودرا با تعدیل های مربوط به عملکردتولید، نســبت 
به مصرف سال قبل خود درمدت زمان مشابه کاهش داده اند، مشمول 
دریافت گواهی به میــزان حداقل معادل »انرژی صرفه جویی شــده« 
می شوند. در صورت درخواست و تعهد مصرف کننده مبنی بر صرفه جویی 
انرژی در بازه زمانی مشخص در آینده، گواهی پس ازتأیید درخواست و 
قبل ازتحقق صرفه جویی، بهنفع او صادر می شود. در صورت عدم تحقق 
صرفه جویی، بهای مقادیر حامل انرژی تعهدشده مصرف کننده به قیمت 
روز گواهی، محاسبه و مصرف کننده متعهد به تسویه آن است. اشخاص 
حقوقی دولتی و غیردولتی مجازند بر اساس سازوکاری که »سازمان بهینه 
سازی و مدیریت راهبردی انرژی« تعیین می کند، بر اساس قراردادهای 
معتبر، نسبت به دریافت گواهی های موضوع این جزء از طرف مصرف 
کنندگان انرژی، اقدام نمایند.مجتبی یوسفی نماینده مردم اهواز با بند 
)پ( مخالفت کرد و گفت: در بهینه سازی اگر فردی گواهی صرفه جویی 
آورد، آیین نامه آن باید وجود داشته باشد و زیرساخت آن فراهم شود. از 
طرفی میلیون ها کارت سوخت وجود دارد که کارت آن به نام صاحب اولیه 
است و امکان اجرایی این بند وجود ندارد.وی افزود: در این بخش برای 
گواهی صرفه جویی وجه در نظر گرفته است که خوب است ولی ذیل آن 

مسائلی مطرح شده که برای مردم مشکلاتی ایجاد می کند.

خبر ویژه 

گزارش

ایرنامنبع:

 سخنگوی صنعت آب:

 آب دریا تا پایان 
۱۴03 به زاهدان 

می رسد
 تسنیم منبع:

سخنگوی صنعت آب با تاکید 
بر اینکه نســبت بــه احیای 
دریاچه ارومیه امیدوار هستیم 
و اقداماتــی را در این راســتا 
در دســتور کار قرار داده ایم، 
اظهار کرد: در طرح بلندمدت 
آبرسانی به بخش های مختلف 
سیستان و بلوچســتان از دریا 
هدف گذاری شــده و تا پایان 
سال آینده آب دریا به زاهدان 
می رسد. عیسی بزرگ زاده در 
نشســتی خبری در خصوص 
آخریــن وضعیــت دریاچــه 
ارومیه گفت: اخیــرا خبری را 
در یکی از استان ها در خصوص 
رکورد تولید سیب منتشر شد 
موضوعی کــه نقدهای زیادی 
به همراه داشت.وی اضافه کرد: 
تولید ســیب در حوزه دریاچه 
ارومیه افتخار نیســت در حال 
حاضر 57 درصــد مصرف آب 
کشــاورزی در این حوزه برای 
تولید سه محصول غیرراهبردی 
ســیب، جغندرقنــد و یونجه 
تخصیص داده می شود که این 
موضوع باید مورد بررسی قرار 
گیرد.ســخنگوی صنعت آب 
با تاکید بر لزوم اصلاح ســبک 
مصرف آب در حــوزه دریاچه 
ارومیه اظهار کرد: باید شرایط 
تغییر یابد به گونه ای که کشت 
محصولات غیرراهبردی انجام 
نشــود با این حال نســبت به 
احیای دریاچه ارومیه امیدواریم 
و باید سبک مصرف آب را نیز 
اصلاح کنیم.بزرگ زاده با بیان 
این که در سیستان و بلوچستان 
با بداخلاقی همســایه حق آبه 
ایران داده نشــد و با شرایطی 
مواجه شدیم که برای مدیریت 
آب این استان سه طرح لایه دار 
کوتاه مدت، میان مدت و بلند 
مدت را تدوین و اجرایی کردیم.

به گفته سخنگوی صنعت آب 
در طرح بلند مدت آبرسانی به 
بخش های مختلف سیستان و 
بلوچستان از دریا هدف گذاری 
شده که تا پایان سال آینده آب 
دریا به زاهدان می رســد.وی 
در خصوص تخصیص حق آبه 
هیرمند اظهار کرد: بر اســاس 
توافقاتــی که صــورت گرفته 
اطلاع رســانی در ایــن باره بر 
عهده وزارت خارجه اســت و 
باید گفت که در کل سال آبی 
گذشــته تنها 7۰۰ هزار متر 
مکعب که عدد بسیار ناچیزی 
است تخصیص یافته در حالی 
که حق آبه  ایران 82۰ میلیون 
متر مکعب اســت.وی با بیان 
اینکــه 1۰5 طرح آبرســانی 
در دســتور کار اســت و طبق 
ارزیابی های صــورت گرفته تا 
پایان دولت رقم آبرســانی به 
21۰۰ میلیارد متر مکعب می 
رســد بزرگ زاده با بیان اینکه 
اولین بار در تبصــره 8 قانون 
بودجه 14۰2 اســتفاده از آب 
دریا حمایت و مورد اســتقبال 
قرار گرفت و مبنا بر این شد که 
صنایع به سمت استفاده از آب 
غیرمتعارف و دریا بروند، گفت: 
بر این اساس باید از یک میلیارد 
متر مکعب آب دریا و پســاب 

استفاده کنیم.

در طول سال های اخیر نسخه های فراوانی توسط مسئولان و کارشناسان امر برای حل مشکلات ناشی از خشکسالی در پهناورترین استان کشور یعنی سیستان و 
بلوچستان پیچیده شد که برخی از آنها در همان ابتدای امر با شکست مواجه شد و برخی نظیر آبرسانی سقایی با مشکلات فراوان هنوز هم به کار خود ادامه می دهد 

تا حداقل نیاز برخی روستاها در هر شبانه روز رفع شود.

اخبار روز

L a n d s c a p e
D a i l y  N e w s

D a i l y  N e w s

،،

  پارسیکمنبع:

طرح جهاد آبرسانی نقطه ای امیدبخش برای مردم سیستان و بلوچستان

لب های خشک سیراب شدند

معاون وزیر نیرو: 

استفاده از آب های نامتعارف در دستور کار است

به گفته معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا با توجه به شرایط آبی در کشور، استفاده از 
آب های غیرمتعارف در برنامه صنعت آب قرار گرفته و برای این موضوع اقداماتی انجام 
شده است؛ به  طوری  که طرح های متعددی در این زمینه در حال اجرا و بهره برداری قرار 

گرفته است.

محمد جوان بخت، با بیان اینکه امروز و به مرور زمان، با رشد اقتصاد و افزایش میزان مصرف آب در 
کنار افزایش میزان تقاضای منابع آبی، سالانه شاهد مدیریت دسترسی به این منابع هستیم، اظهار 
کرد: بر این اساس استفاده از آب های غیرمتعارف از جمله بهره مندی از آب دریا جزو برنامه های 
وزارت نیرو است.وی با بیان اینکه حدود 7۰ درصد جمعیت جهان در سواحل مستقر هستند، 
گفت: بر این اساس استفاده از آب دریا برای مصارف شرب، بهداشتی و صنعتی در جهان به یکی از 
روش های تامین منابع آبی مرسوم است؛ امروز بسیاری از کشورهای جهان از این منابع بهره برداری 
قابل ملاحظه ای می کنند.معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا با بیان اینکه برای مقابله با تنش آبی 
8۰۰ طرح کوچک و بزرگ در 2۰۰ نقطه کشور اجرایی شده است، اظهار کرد: اکنون مدیریت آب 
در سالیان گذشته به ویژه در حوزه صیانت آبی خیلی کار آمد نبوده است و  در حال حاضر ما بدهکار 

منابع آبی هستیم و باید خود را مسئول بدانیم و در مسیر حفظ منابع آبی گام برداریم.جوان بخت 
با تاکید بر اینکه سال گذشته برغم شرایط سخت منابع آبی، این شرایط تا حدود زیادی به خوبی 
مدیریت شد، تصریح کرد: هر چند با توجه به افزایش مصرف آب و منابع محدود آبی نیاز به تعمق و 
برنامه ریزی های جدی تر و جدیدتری برای مدیریت مصرف آب در بخش های مختلف وجود دارد. 
این برنامه ریزی ها می تواند از حوزه قانونگذاری شروع شود تا به مرحله میانی و مدیریت الگوی 
مصرف برسد.وی با بیان اینکه مصرف آب در کشــور شباهتی به یک کشور کم آب ندارد و مثل 
کشورهای پر آب با مقوله آب برخورد می کنیم، گفت: در سال جاری همچنان مشکلات آبی در 
برخی نقاط کشور وجود دارد که نیازمند  برنامه ریزی دقیق و اقدامات مناسب است.به گفته معاون 
وزیر نیرو در امور آب و آبفا، سال 14۰1 سالی بسیار سخت و متفاوت در صنعت آب بود که توانستیم 
با موفقیت آن را پشت سر بگذاریم و خدماتی ارائه کنیم که در این زمینه می توان به طرح انتقال 

آب به شهرهای همدان و سنندج و نیز تکمیل طرح عظیم آبرسانی غدیر خوزستان اشاره کرد.
جوان بخت با بیان اینکه توسعه زیرساخت های صنعت آب در بخش های مختلف و در حوضه های 
آبریز کشور، اعم از ساخت سیل بندها و ســدها، ایجاد خطوط انتقال، کانال ها و تصفیه خانه ها، 
شبکه های آبرسانی و شبکه های توزیع و همچنین متنوع سازی مسائل آبی در دستور کار دولت و 
صنعت آب قرار گرفته است، گفت: مهار و مدیریت آب های سطحی و منابع آب زیرزمینی از جمله 

برنامه های دولت از گذشته تاکنون است و امسال با قدرت بیشتر ادامه می یابد.

  باشگاه خبرنگاران جوانمنبع:

انرژی 

تسنیم منبع:
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اولویتی که رئیس انجمن قلم مطرح کرد

راضیه تجار که به عنوان رئیس جدید انجمن قلم انتخاب شده است بر ضرورت 
حمایت های مالی از طرف دولت تاکید کرد و گفت این انجمن حکومتی نیست.

این نویسنده که به تازگی به جای محمد سرشار رئیس انجمن قلم شده است، 
رویکردها و برنامه های این انجمن، اظهار کرد: انجمن قلم پیشینه ای 24ساله 
دارد و در طول این سال ها نیز کارهای خیلی خوبی انجام شده است؛ ولی آن چه 
ما انتظار داشتیم و داریم و آن ایده آل ها اتفاق نیفتاده است. با همه این ها باید با 
ضرس قاطع بگویم کسانی که در هر دوره عهده دار کارهای اجرایی بوده اند در 

حد بضاعت، تلاش خود را کرده اند.
 تجار با بیان این که انجمن قلم، انجمن درآمدزایی نیست و باید حمایت شود، 
گفت: انجمن باید از طرف وزارت محترم ارشــاد و نهادهایی که زیرمجموعه 
وزارت ارشاد هستند حمایت شود. همچنین شهرداری تهران، طبق قوانینی که 
دارد، باید کمک هایی به انجمن های فرهنگی داشته باشد و برای این موضوع 
نیز ردیف بودجه دارد. ما در انجمن امکانات مالی در حد وسیع نداریم. ما انتظار 
داریم این کمک ها به انجمن برسد؛ اما متأسفانه برخی سال ها آب باریکه هم 

نیست و در نتیجه درها بسته ها خواهد شد.
  او افزود: معتقدم اولین چیزی که باید پیگیری کنیم، حمایت هاست. امیدوارم 
دولتمردان فرهنگی و وزیر محترم ارشاد نگاهی به انجمن قلم داشته باشند؛ 
نویسندگان، شاعران، محققان و فیلم نامه نویسان از سراسر کشور عضو این 
انجمن هستند و نگاهی به آن دارند و امکاناتی می خواهند و دوست دارند در 
انجمن به آن ها توجه شود، اگر انجمن تقویت شود در حقیقت به این دوستان 
نیز توجه می شود و اگر در جایی به مشــکلی بربخوردند با انجمن در تماس 
خواهند بود. این نویسنده در ادامه درباره فعالیت های این انجمن مثلاً برگزاری 
جشنواره های ادبی چون قلم زرین، جشنواره فلسطین، میلاد در منا و حرمت 
حریم، انتشار 1۰۰ اثر از 1۰۰ نویسنده و شاعر و معرفی شاعران و نویسنده های 
نوقلم به جامعه ادبی توسط انجمن قلم، دوره های آموزشی، انتشار 6۰ اثر از 
مشــاهیر و اهدای وام حداقلی به اعضای انجمن گفت و با اشاره به دو شعبه 
انجمن در خرم آباد و شــیراز اظهار امیدواری کرد حمایت ها به گونه ای باشد 
که شعبه های انجمن در سراسر کشور گسترش یابد. تجار تأکید کرد: در طول 
سال ها وزارت ارشاد، نهاد کتابخانه ها و خانه کتاب حمایتی از انجمن داشتند؛ اما 
باتوجه به اوضاع اقتصادی فعلی، واقعاً دست ما بسته است و باید از انجمن حمایت 
شود وگرنه این رکود، پیش از پیش خواهد بود.  او درباره این که آیا برنامه ای 
برای جذب حمایت های مالی از بخش خصوصی ندارند، گفت: ان شاءالله باید 
روی این قضایا کار شود و ببینیم چه پیشنهادهایی در هیئت مدیره وجود دارد تا 
این پیشنهادها مصوب و اجرایی شود. رئیس انجمن قلم درباره نگاه و رویکردی 
که نسبت به انجمن قلم وجود دارد و این انجمن را نهادی وابسته به حکومت 
می دانند، با توصیه و تأکید به خواندن اساس نامه انجمن که در وبگاه انجمن نیز 
موجود است، گفت: این یک انجمنِ حکومتی نیست؛ بلکه انجمنی است که 
نویسندگان، شاعران و محققان مطرح و صاحب نام عضو آن هستند و این انجمن 
با همدلی و وفاق در طول سال ها با عزت مندی مسیر خود را طی کرده است. 
اساسنامه انجمن خود گویاست و این طور نیست که از حمایت های آن چنانی 
برخوردار باشیم، اگر حمایتی هم باشد این حمایت از همه انجمن های صنفی 
است که گاه حداقلی است و گاه حداکثری. برای انجمن های صنفی، کسی از 
جیب خود خرج نمی کند؛ بلکه کمکی جزئی بنا بر وظیفه دولت ها، وجود دارد 
که گاهی این حمایت و کمک هم وجود ندارد، چنان چه ســال گذشته ما از 
شهرداری تهران کمکی دریافت نکردیم. کمک هایی هم که در طول سال ها 
شده، بسیار نازل و حداقلی بوده اســت. مسئله این است کسانی که اهل قلم 
هستند خیلی عزت نفس دارند و خاموش کار خود را می کنند، اهل سروصدا 
نیستند و در نتیجه متکی به کارهای خلاقانه خود هستند که آن هم گاه چاپ 
می شود و گاه در ترافیک چاپ می ماند و حق تألیف ها کم است.  تجار درباره 
قراردادهای نشر که گاه حق مؤلف در آن ها تضییع می شود و این که آیا انجمن 
قلم می تواند قدمی در این زمینه بردارد، گفت: نویسندگان باید قراردادهای نشر 
را دقیق بخوانند و بعد امضا کنند، انتشاراتی ها معمولاً قراردادهایی را در مقابل 
نویسندگان می گذارند که بندهای محکمی به نفع ناشر دارد. گاه نویسندگان 
قرارداد را نخوانده امضا می کنند، برخی از قراردادها فروش قطعی است و کتاب 
واگذار می شود و ناشر برای یک چاپ به نویسنده پول می دهد، لذا مهم است 
نویسنده ها قراردادها را بخوانند. قبلًا انجمن وارد این قضیه شده بود که یک 
تیپ مشخصی برای قراردادها نوشته شود، اما ناشران زیر بار نمی روند. این ماجرا 

فرازوفرود فراوان خواهد داشت و زمان می برد.

ادبیات

i n te r v i ew

5۰ سالن سینمایی به زودی افتتاح خواهد شدجای خالی پانتومیم در عرصه  هنر های نمایشی
باشگاه خبرنگاران: کارگردان نمایش »کاغذ کثیف« گفــت: کودکان کار همواره با مشکلات بسیاری 
مواجه هستند و جای پانتومیم در هنرهای نمایشی خالی است . نمایش »کاغذ کثیف« به کارگردانی سلمان 
شفیعی و نویسندگی علی عباسی از دیروز سه شنبه 18 مهر، در دومین روز از دومین جشنواره بین المللی 
پانتومیم زنجان روی صحنه رفت.   سلمان شفیعی درباره داستان این نمایش گفت: »نمایش »کاغذ کثیف« 
درباره دو کودک کار است که در خیابان مشــغول به کار هستند تا از این طریق امرار معاش کنند. در این 

حین یکی از بچه ها دچار حادثه می شود و مواجهه با این موضوع، قصه را پیش می برد.« شفیعی در ادامه به هدف اصلی اجرای این نمایش 
اشاره کرد و افزود: »باید بچه های کار را دریابیم. این بچه ها با مشکلات بسیاری مواجه هستند و نمی توانند زندگی درستی داشته باشند. 
هدف ما تلنگری به مخاطب بود تا بیش از گذشته حواسش به این قشر از جامعه هم باشد.« این کارگردان توضیح داد: »کار با بچه ها بسیار 
سخت است و من نیز در این نمایش دو بازیگر کودک دارم که تلاش کردیم به شکل و شیوه ای جدید آن ها را با فضای پانتومیم آشنا کنیم 
و کار را به اجرا برسانیم.«در ادامه وی درباره جایگاه فعلی این گونه نمایش ها گفت: »جای پانتومیم در عرصه هنر های نمایشی بسیار خالی 
است و ما هنرمندان بسیاری داریم که به این عرصه علاقه مند هستند، اما هنوز آن طور که باید در این عرصه جایگاه خود را نیافته است و 
می توان با برگزاری جشنواره پانتومیم و ادامه این راه، مسیر را برای افراد بیشتری هموار کرد و پانتومیم را به جایگاه اصلی خود بازگرداند.« 

باشگاه خبرنگاران: رئیس سازمان سینمایی گفت: براســاس برنامه ریزی های انجام شده، 5۰ سالن 
سینمای به همت موسسه سینماشهر به زودی افتتاح خواهد شد.

محمد خزاعی، رئیس سازمان ســینمایی خاطر نشان کرد: براســاس برنامه ریزی های انجام شده، 5۰ 
سالن سینمای به همت موسسه سینماشهر به زودی افتتاح خواهد شد و در نظر داریم تا پایان کار دولت 
سیزدهم،4۰۰ سالن سینمایی دیگر نیز بهره برداری شود تا نهایتا برنامه ریزی ما برای دستیابی به 1۰۰۰ 

سالن در این دولت محقق شود.وی اظهار کرد: در حال حاضر شور و نشاط مخاطبان به سینما بازگشته و منجر به دلگرمی سرمایه گذاران 
برای توسعه سالن های سینما شده است. در این شرایط لازم اســت به فکر تولید فیلم با شرایط مطلوب و ذائقه مخاطبان با موضوعات و 

ژانر های مختلف باشیم.
خزاعی برنامه اکران سالن های سینما درسانس های صبح را از دیگر برنامه های مدون شده سازمان سینمایی دانست و گفت: طرح اکران 
دانش آموزی برای صبح ها در دست اقدام است.وی در پایان عنوان کرد: امیدواریم به همت سرمایه گذاران و بخش خصوصی، سالن سازی 
در هر جای ایران از جمله مناطق محروم و فاقد سینما ادامه داشته باشد. بنده قدردان همه سرمایه گذاران هستم چرا که که اگر همت این 

افراد نباشد توسعه فرهنگی و اجتماعی نخواهیم داشت. ما نیز باید تلاش کنیم تا موانع بر سر راه آن ها را حل کنیم.

کریم امینی بازیگر، نویسنده 
و کارگردان سینما که ساخت 
فیلم کوتاه »چلیپا« و فیلم های 
ســینمایی »گربه ســیاه«، 
»فسیل« و »شهر هرت« را در 
کارنامه دارد درباره سینمای 
کوتاه گفــت: نمی تــوان از 
سینمای کوتاه به عنوان پلی 
برای حضور در سینمای بلند 
نام بــرد چراکه این ســینما 
مدیوم و هویت مستقل خود را 
داراست و ممکن است بعضی از 
فیلمسازان تا آخر عمر در این 

عرصه فعال باشند.
ایــن هنرمند با بیــان اینکه 
بســیاری از فیلمسازان نسل 
گذشــته و جدید ما از همین 
جشنواره بین المللی فیلم کوتاه 
تهران متولد شده اند، ادامه داد: 
به شخصه لذتی که در ساخت 
فیلم کوتاه برده ام وصف ناپذیر 
است. تمامی عوامل یک فیلم 
کوتاه با عشــق برای تولید اثر 
زحمت می کشند چراکه تولید 
این آثار به واسطه محدودیت 
زمان برای ارائــه قصه یا بارور 
کردن یــک ایده بســیار کار 

دشواری به شمار می آید.

بخشی از درآمدم را 
برای فیلم کوتــاه کنار 

می گذاشتم
امینی توضیح داد: من سال ها 
به عنوان دستیار کارگردان در 
سینما فعالیت داشتم و پس از 
آن به فیلمسازی در سینمای 
کوتاه و بلنــد روی آوردم. در 

واقع زمانی که به عنوان دستیار 
در ســینمای بلنــد حضور 
داشتم بخشی از درآمد خود 
را برای تولید فیلم کوتاه کنار 
می گذاشتم و به طور مستقل به 
تهیه و تولید آثارم می پرداختم.

کارگردان فیلم کوتاه »چلیپا« 
مطرح کرد: تکنیک فیلمسازی 
بخشی از راه آموزش و بخشی 
دیگر از طریق تجربه به دست 
می آید. در این مســیر تجربه 
حضور من به عنوان دســتیار 
کارگردان در آثار ســینمایی 

بلند کمک زیادی به من کرد.
وی گفت: من هیچوقت عضو 
انجمــن ســینمای جوانان 
ایران نبــودم البتــه پس از 
موفقیت فیلم کوتاه »چلیپا« 
در جشنواره بین المللی فیلم 
کوتاه تهــران، ایــن انجمن 
تهیه کنندگی یکی از آثار من را 
به عهده داشت. در واقع فرصت 
آزمون و خطــا در این زمینه 
برای من کم بوده است چراکه 
آثارم را مســتقل تولید کردم 
ولی شاهد کمک های انجمن 
سینمای جوان به فیلمسازان 

بودم.
امینی با بیان اینکــه امیدوار 
است همراهی و حمایت های 
انجمن بی واسطه اتفاق بیفتد، 
بیان کرد: امیدوارم مسئولان 
بدون واســطه در شــناخت 
هنرمندان با اســتعداد اقدام 
کرده و برای رشــد و ارتقای 
آثار آن ها تلاش کند نه فقط 
از افــرادی کــه شــاید ده ها 

فیلم کوتاه هم ســاخته اند و 
هیچ بازخــورد قابل توجهی 

نداشته اند، حمایت کند.

حمایت هــا نباید 
»خودمانی« شود!

وی افزود: انجمن ســینمای 
جوانان ایران به واسطه حضور 
گسترده اش در سراسر کشور 
می تواند هنرمندان با استعداد 
را در شهرســتان های کشور 
شناســایی کند و بــه آن ها 
فرصت حضور بدهد. به شخصه 
بر این باور هستم که بهتر است 
برای هر فردی بیشتر از 2 بار 
فرصت استفاده از حمایت های 
انجمن داده نشود تا خدمات 
این سازمان در دسترس همه 
فیلمسازان و علاقه مندان قرار 
بگیرد. استعداد این است که 
فیلمســاز حداقل در تجربه 
دوم اثری درخور برای حضور 
در جشــنواره های داخلی یا 
خارجی تولید کند در غیر این 
صورت حمایت ها بیشتر حالت 
خودمانی و متعلق به افرادی 

خاص خواهد بود.
کارگــردان فیلم ســینمایی 
»گربه ســیاه« ضمن تاکید 
بر اینکه فیلمسازان ما باید از 
نسل جدید حمایت کنند، بیان 
کرد: فیلمسازان جوان آینده 
سینما هستند و همه ما به آن ها 
احتیاج داریم. این عزیزان باید 
با حال خوب وارد سینمای بلند 
شــوند. باید کاری کنیم تا با 
آسودگی خاطر و امنیت روانی 

بیشــتر به ادامه فعالیت شان 
چه در ســینمای کوتاه و چه 
ســینمای بلند بپردازند. من 
خودم فیلمساز این عرصه بوده 
و هستم و به نظرم حمایت از 

این عزیزان یک وظیفه است.
او ادامــه داد: بهتر اســت که 
بازیگران مطرح ســینما در 
کنار آثار ســینمایی بلند به 
فکر حضــور در آثــار جوانان 
هم باشند و برای یکی دو روز 
زمان شــان را در اختیار آن ها 
قرار دهنــد. در بحث تهیه اثر 
نیــز تهیه کنندگان ســینما 
می توانند با کمترین هزینه از 
فیلمسازان جوان کمک کنند. 
آنچه ضروری اســت حمایت 
اهالی سینما از یکدیگر است 
ولی در حال حاضر تنها نهادی 
که بــرای تهیه فیلــم کوتاه 
هزینــه ای پرداخت می کند، 
همین انجمن سینمای جوانان 

ایران است.

به محض تأمین مالی 
سراغ فیلم کوتاه می روم

کارگــردان فیلم ســینمایی 
»فسیل« با اشــاره به اینکه 
در کنار فعالیت در ســینمای 
بلند به تولیــد فیلم کوتاه هم 
مشغول است، گفت: من پس 
از ساخت فیلم سینمایی »گربه 
سیاه«، یک فیلم کوتاه ساختم 
که متأسفانه به دلیل مشغله 
کاری نتوانســتم آن را برای 
حضور در جشنواره بفرستم. 
در واقع به محض اینکه از لحاظ 

مادی تأمین شــوم به سراغ 
ساخت فیلم کوتاه می روم. من 
ایده هایم را می نویسم و برآیند 
آن تبدیل بــه یک فیلم کوتاه 

می شود.
این کارگردان ســینما گفت: 
بعضــی ایده هــا تنهــا برای 
سینمای کوتاه مناسب است. 
ما نباید فکر کنیم هر ایده ای 
مناسب فیلم بلند است. گاهی 
در این عرصه آثاری می بینم 
که حسرت می خورم ای کاش 

این ایده را من ساخته بودم.
امینی درباره کیفیت فیلم های 
کوتاه در سال های اخیر مطرح 
کرد: طی ســال های گذشته 
گاهی شاهد ایده و قصه های 
ضعیف در ایــن عرصه بودیم 
چراکه به نظر می رسد برخی 
هنرمنــدان بیشــتر تلاش 
می کنند برای جشنواره های 
بین المللی دست به تولید آثار 
نامفهوم بزننــد ولی به لحاظ 
تکنیک با توجــه به همراهی 
عوامــل حرفــه ای رشــد و 

پیشرفت خوبی داشته اند.
وی با اشــاره به علاقه ای که 
به ســاخت فیلم کوتاه دارد، 
مطرح کــرد: ایده های زیادی 
برای ساخت فیلم کوتاه دارم 
که اگر فرصت داشته باشم و 
شرایط مهیا شود حتماً آن ها را 
تولید می کنم تا هر بار بتوانم با 
فیلم سازان جوان تر هم رقابت 
کنم و از لحاظ سطح تکنیک 
و کیفیــت از جریان جدیدتر 

عقب نمانم.

کریم امینی کارگردان سینما که این روزها فیلم »فسیل« را بر پرده سینما دارد با اشاره به تجربیات خود در سینمای کوتاه، تأکید کرد به محض تأمین مالی در فیلمسازی، 
سراغ ساخت فیلم کوتاه خواهد رفت.

آلبوم »سه گاه« منتشر شد

 شنیدن یک 
تجربه شخصی

»سه گاه« عنوان یکی از تازه ترین 
مجموعه های منتشــر شده در 
فرآیند عرضه آثار موسیقایی است 
که براســاس غزلیات فخرالدین 
عراقی با آهنگسازی و خوانندگی 
هادی فیض آبــادی پیش روی 

مخاطبان قرار گرفته است.
 آلبوم »سه گاه« براساس غزلیات 
فخرالدین عراقی و آهنگسازی و 
خوانندگی هادی فیض آبادی در 
ژانر موســیقی ردیف دستگاهی 

ایران منتشر شد.
محمدباقر زینالــی نوازنده عود 
و قیچــک، ضبــط و میکــس و 
مســترینگ، کوروش شــاهانی 
نوازنده ســنتور، چکاد فشارکی 
نوازنده کمانچه، ســیاوش قلیچ 
خانی نوازنده تار، کیارش بکتاشیان 
نوازنده نی، امیرمحمود صفرپور 
نوازنده تمبک، چاوش اسکندری 
خواه نوازنده تــار، مهدی فرخی 
نوازنده دف، هــادی فیض آبادی 
آهنگساز، خواننده و تنظیم کننده 
تمامی قطعات، گروه اجرایی این 

آلبوم را تشکیل می دهند.
»پیش درآمد ســه گاه«، »ساز و 
آواز ســه گاه« به همراه سنتور، 
»تصنیف سه گاه«، »ســاز و آواز 
مخالف ســه گاه« به همــراه نی، 
»تصنیف مخالف«، »ســاز و آواز 
هدی و پهلوی« به همراه کمانچه 
عنوان آثاری هســتند که در این 

آلبوم گنجانده شده اند.
هادی فیض آبادی در توضیح آلبوم 

»سه گاه« نوشته است:
این مجموعه بی هیچ داعیه ای تنها 
حاصل برداشت تجربه شخصی ام 
از مقوله دستگاه سه گاه تا به امروزم 
اســت. قطعــات و آوازها همگی 
برمبنای فرم رایج موسیقی ردیف 
دستگاهی ایرانی و الهام گرفته از 
سبک و سیاق آوازخوانی و تصنیف 
سازی اواخر دوره قاجار و پهلوی 

است.
تصنیف های »جانــا نظری به ما 
نکردی« و »دل درگــره زلف تو 
بستیم دگربار« برمبنای ریتم 6/4 
سنگین قدیمی ساخته شده اند؛ 
شروع کلام از ضرب ششم و هر 2 
با فرم برگردان و رنگ که از ویژگی 
های موسیقی محفلی و سنتی آن 
دوره بوده اســت، خاتمه پیدا می 
کنند. عناصری که تاکیدی ضربی 

بر محتوای کلام تصنیف است.
تصنیــف مخالف »بیــا کین دل 
سرهجران ندارد« الهام گرفته از 
وزن و ریتم 6/8 خانقاهی ساخته 
شــده و کلام از ضرب پنجم آغاز 
می شــود.آوازها، تلفیق شعرها 
با موســیقی، انتخاب گوشه ها، 
روند حرکت ملودیک گوشــه ها، 
نوع تحریرها و اســتفاده از ادوات 
تحریرها، بیش از هر چیز همگی در 
خدمت بیان محتوای مفهوم کلام، 

انتخاب و اجرا شده اند.
در انتها همواره خــودم را وامدار و 
شاگرد موسیقی ردیف و دستگاهی 
ایران می دانم و امیــدوارم بتوانم 
قدم های ارزشمندی در راستای 
ارائه این میــراث گران بهای ملی 
بردارم.آلبــوم »ســه گاه« هادی 
فیــض آبادی بــا شــماره مجوز 
 14۰26841  –  3۰۰۰۰31
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و 
شماره ثبت 23۰51 کتابخانه ملی 
 پیش روی مخاطبان قرار گرفته 

است.

موسیقی

i n t e r v i e w

،،

روایت کارگردان »فسیل«  از ساخت فیلم کوتاه

 حمایت »خودمانی« نکنید!
مهرمنبع :

باشگاه خبرنگارانمنبع:

مستند بلند »شماره 5« به کارگردانی دانیال رحیمی کاشانی روایتی از 
سرنوشت متفاوت پنجمین کارخانه ثبت شده و مهم ترین بنگاه نساجی 

ایران آماده نمایش شد.

رحیمی کاشانی مستندساز درباره سوژه مستند شماره پنج توضیح داد و گفت: 
تمدن باستانی "سیَلک" کاشان را می توان نخستین خاستگاه نساجی جهان به 
شمار آورد. هزاران سال پس از تمدن سیلک، مرحوم حسن تفضلی که به "پدر 
صنعت نساجی ایران" معروف است با ســرمایه گذاری خود و تنی چند از تجار 
و بازرگانان خوشنام کاشان، در سال 1313 مجموعه کارخانه ها ریسندگی و 
بافندگی کاشان و سپس "نساجی کاشان" را بنا می نهد که در گذر زمان به یکی 

از مهم ترین بنگاه های صنعتی ایران تبدیل می شود.
وی افزود: این کارخانه ها از بدو تأسیس، ســال های متمادی محل اشتغال و 
امرارمعاش بیش از 2۰ هزار نفر از شهروندان کاشانی و شهر های اطراف بوده 
اســت؛ اما این مجموعه نیز مانند دیگر صنایع نساجی ایران در دهه های 7۰ و 

8۰ شمســی با بحران های شدیدی دســت وپنجه نرم می کند و همانند سایر 
کارخانه ها مشابه، رو به نابودی کامل می رود؛ ولی سرنوشت پنجمین کارخانه 

ثبت شده ایران متفاوت از سایرین رقم می خورد.
او با تأکید بر اینکه مستند بلند »شــماره 5« نمایشی متفاوت از این کارخانه 
عظیم است، گفت: این فیلم تلاش می کند تا برای نخستین بار روایتی بی فاصله 

از درون این مجموعه عظیم در خصوص سال های بحرانش داشته باشد. 
این مستندساز از پایان تولید این مستند 72 دقیقه ای خبر داد و گفت: فرایند 
ساخت این فیلم مســتند بلند که از آبان ماه 14۰1 در شهر کاشان آغاز شده 
بود، پس از 25 جلسه تصویربرداری و 4 ماه پروسه پس تولید، به پایان رسیده و 
هم اکنون آماده نمایش است. این اثر در هفتمین جشنواره تلویزیونی مستند 
حضور دارد و روز 3۰ آبان ساعت 21 از شبکه مستند سیما پخش خواهد شد. 

همچنین آن را به جشنواره سینما حقیقت نیز ارسال کرده ایم.
کارگردان و تدوینگر این مستند دانیال رحیمی کاشانی است و از دیگر عوامل 
آن می توان به مدیر تصویربرداری: امیرحســین شــاکری، دستیاران تصویر: 
حســین خانی، محمدرضا سبزپوشانی، محمدحســین غلامی، امیرحسین 
توکلی و حمیدرضا زارع، دســتیار کارگردان و صدابــردار: علی اصغر جو ی پا، 

دستیار کارگردان و مدیر تولید: 
الهام خراسانی، مدیر هماهنگی: 
حمصیــان،  محمدحســین 
صداگذار: محمدرضا امین آبادی، 
عکاس: وجیهــه اقبالی، اصلاح 
رنگ و نور: ابوالفضل ســهرابی، 
گرافیست: علی مهزیار معصومی، 
طراح صحنــه: وحید صباغیان، 
تدارکات: غلامرضا زیلویی، مدیر 
تولید: سعید قربانی و تصویربردار 

هوایی: طرماح رزاقیان اشاره کرد؛ مؤسسه کِی آشیان هم تهیه کننده این فیلم 
است.

بــا  آینــده  روز هــای  در  مراســمی  در   »5 »شــماره  مســتند 
حضــور مدیــران و دســت اندرکاران صنعــت نســاجی، عوامــل 
 ســاخت ایــن فیلــم و جمعــی از ســینماگران، رونمایــی خواهــد

 شد.

ایرنامنبع:

مستند
»شماره 5« ؛

روایتی متفاوت از نخستین خاستگاه نساجی جهان در ایران

ایسنامنبع:

 به شخصه بر این باور 
هستم که بهتر است 

برای هر فردی بیشتر 
از 2 بار فرصت استفاده 

از حمایت های انجمن 
داده نشود تا خدمات 

این سازمان در دسترس 
همه فیلمسازان و 

علاقه مندان قرار بگیرد
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از آنجا که در آینده 
ارتقای دائم مهارت های 

کارکنان، یادگیری و 
توسعه، تنوع و فراگیری 

در آینده جزو نیازهای 
اساسی شرکت های 
پیشرو خواهند بود، 
مدیران ارشد منابع 

انسانی نیز باید خود را 
آماده پذیرش نقشی 

مهم تر کنند

 بر اســاس تحقیقات مؤسســه 
مشاوره شغلی Hired، فرهنگ 
محیط کار دومین فاکتور مهمی 
است که متقاضیان کار در هنگام 
تصمیم گیری برای انتخاب محل 
کار آینده خود لحاظ می کنند.از 
طرفی فرهنگ محیط کار خود 
از عوامل مختلفی تأثیر می پذیرد؛ 
عواملی مانند تغییرات جمعیتی، 
میزان تنوع و فراگیر بودن اقتصاد، 
دسترسی به نیروی کار مستعد، 
اتوماســیون، رشــد فناوری و 
انفجار داده ها و اطلاعات که همه 
موجب بروز تغییرات کوتاه مدت و 
بلندمدت در محیط کار شرکت ها 

می شوند.
تغییراتی که ما اکنون شاهدشان 
هســتیم، در یک دهه آینده با 
سرعت بیشــتری ادامه خواهند 
یافت. به نوشته مجله کسب وکار 
 Fast ( کامپانــی  فســت 
Company( انتظار می رود 
در افق 2۰3۰ فرهنگ محیط کار 
شرکت ها دستخوش تغییرات و 
چالش های مهمی شود که شاید 
موارد ذیل از جمله مهم ترین آنها 

باشند:

تیم هــا متنوع تر و 
فراگیرتر از همیشه 

خواهند بود
از آنجا که کمبود کارگران دانش 
 )knowledge workers(
سازمان ها را مجبور خواهد کرد 

که تور گسترده تری برای شکار 
استعدادها پهن کنند و در مناطق 
جدید و کمتر مــورد توجه قرار 
گرفته به جستجو بپردازند، نیاز 
به هماهنگی و انسجام برای ایجاد 
محیط های کاری مولدتر بیشتر 
احساس خواهد شــد. در آینده 
اعضای تیم ها پراکندگی بیشتر 
و پیشینه متفاوت تری خواهند 
داشت و ترجیحات آنها در زمینه 
ارتباط با دیگــران نیز متنوع تر 
خواهد بود. فنــاوری می تواند از 
طریق تسهیل همکاری بین افراد 
در فواصل دور، فراهم ســاختن 
امکانات خاص برای افراد معلول 
و حتی کمک کردن به مدیران در 
راستای فائق آمدن بر اختلافات 
خود، نقــش مؤثــری در عبور 
موفقیت آمیــز از چالش هــای 

مرتبط با این تغییر ایفا کند.

 توانایــی برقراری 
ارتباط مؤثر اهمیت 

بیشتری می یابد
پیدا کردن کارکنان و مدیرانی که 
توانمندی هــای ارتباطی بالایی 
داشته باشــند، جزو مهم ترین 
دغدغه های شرکت های امروزی 
به شــمار می رود. با این حال در 
محیط های کار امروزی عملًا کار 
زیادی برای تقویت مهارت های 
ارتباطی افراد صورت نمی گیرد. 
محیط های کار باز و بدون دیوار 
که معمولاً کارکنــان در آنها با 

هدفون مشــغول کار هستند، 
توانمندی های ارتباطی سنتی 
کارکنان را بیشتر تحلیل می برند. 
وضعیت به گونه ای شده است که 
حتی اگر دو کارمندی که در کنار 
هم می نشینند بخواهند با یکدیگر 
ارتباط برقرار کنند، احتمال اینکه 
این ارتباط از طریــق پیام های 
متنی )تکست( باشد بیشتر از آن 
است که دو طرف چشم در چشم 

با یکدیگر صحبت کنند.
در یک دهه آینــده مهارت های 
ارتباطی پیچیده تر شده و شکاف 
مهارتی در ایــن زمینه عمیق تر 
می شود. علاوه بر پیام های صوتی 
و تصویری، پیشرفت ها در حوزه 
 VR )virtual واقعیت مجازی یا
reality( نحوه ارتباط و تعامل 
افراد را دگرگــون خواهد کرد و 
تبدیل شدن به یک فرد قوی در 
زمینه ارتباط با دیگران مستلزم 
تســلط بر ابزارهــای ارتباطی 
گوناگونی خواهد بود. افراد باید 
قادر باشند خود را با پلتفرم های 
ارتباطــی جدید وفــق دهند و 
به طور مؤثر از آنها استفاده کنند. 
البته مدیریت مؤثر و فراگیر این 
پلتفرم های ارتباطی نیز در آینده 
به یک ضرورت برای شــرکت ها 

بدل خواهد شد.

بیــن  اعتمــاد   
کارفرمایان و کارکنان 

پیچیده تر می شود

ابزارهــای هــوش مصنوعی و 
یادگیری ماشین تقریباً به همه 
جای شــرکت ها نفوذ کرده اند و 
کارفرمایان به اطلاعات بیشتری 
در مورد کارکنــان خود و میزان 
بهــره وری و الگــوی کار آنهــا 
دسترسی دارند. این شفافیت به 
کارفرمایان امکان می دهد که راه 
های بهتری برای بهبود بهره وری 
پیدا کنند؛ مثــلًا آنها می توانند 
در حوزه هایی که کارکنانشــان 
دچار ضعف هستند، آموزش های 
بیشتری به کارکنان ارائه دهند. 
با این حال برخی کارشناســان 
می گویند این شــفافیت بیشتر 
نگرانی های تــازه ای را در مورد 
حفظ حریم خصوصی و اعتماد 
بین کارکنان و مدیــران ایجاد 

می کند.
دکتــر اســتیو ویــن گاردن، 
متخصص روانشناسی صنعتی-

ســازمانی و پایه گذار مؤسســه 
مشــاوره مدیریت منابع انسانی 
 Innovators of Change
)نوآوران تغییر( در این خصوص 
می گوید: »همیشــه این چالش 
وجــود دارد که آیــا داده هایی 
که مــا در اختیــار داریم، دقیق 
هســتند یا خیر. مدیــران باید 
همواره داده ها را به دقت بررسی 
و تحلیل کنند تا مطمئن شوند 
که برای تصمیم گیری در مورد 
کارکنان، بر داده های درســتی 
تکیه کرده اند. کارکنان نیز باید به 

این اطمینان برسند که مدیران 
از داده ها و اطلاعات شــخصی 
آنها به خوبی محافظت می کنند. 
شفافیت داده ها و نحوه جمع آوری 
و استفاده از آنها، در شکل گیری و 
تقویت اعتماد بیــن کارفرمایان 
و کارکنــان نقش مهمــی ایفا 

می کند.«

 مهارت های کارکنان 
دائماً در حــال ارتقا 

خواهد بود
همچنان که فناوری اتوماسیون 
پیشــرفت می کنــد و بخــش 
بیشــتری از وظایــف کنونــی 
انسان ها را ماشــین ها بر عهده 
می گیرند، ایــن نگرانی در بین 
افراد شدت می گیرد که مبادا از 
فناوری جا بمانند و شغلشان را 
از دســت بدهند. در این شرایط 
لازم است کارکنان و کارفرمایان 
با همکاری یکدیگر در مســیر 
یادگیری مادام العمر گام بردارند 
تا بتوانند پــا به پــای فناوری 
 و تحــولات محیــط کار پیش

 بروند.
مدیرانــی کــه می خواهنــد 
سرمایه گذاری های انجام شده بر 
روی کارکنان مستعدشان هدر 
نرود، باید هم زمان با پیشــرفت 
هــوش مصنوعــی و یادگیری 
ماشین به فکر ارتقای مهارت های 
کارکنان خود باشند و تعهد خود 

را به آنها نشان دهند. 

 افرادی که حضورشان در یک 
تیم استارتاپی ضروری است

  هنوز هم گاهی اســتارتاپ هایی را می بینیم که اعضای آنها به صورت 
تصادفی یا صرفاً از بین نزدیکان مؤسسان آنها انتخاب شده اند و البته 

پرواضح است که چنین رویکردی به موفقیت پایدار ختم نخواهد شد.
یک تیم اســتارتاپی می تواند حاصل دور هم جمع شــدن تعدادی از 
دوستان، همکاران، اقوام و خویشــان و سایر افراد داوطلب باشد. شاید 
مهارت ها و قابلیت های تیمی که در ابتدا شــکل می گیرد، برای مدت 
کوتاهی پاسخگوی نیازهای یک استارتاپ باشد اما پس از آن با پیشرفت 
اســتارتاپ نیاز به ایجاد یک تیم قوی تر و تخصصی تر کاملًا احساس 

خواهد شد.
مؤسسان و مدیران استارتاپ ها اغلب خود متوجه این نکته هستند که 
نباید اعضای تیم استارتاپی خود را به صورت تصادفی انتخاب کنند. با این 
حال هنوز هم گاهی استارتاپ هایی را می بینیم که اعضای آنها به صورت 
تصادفی یا صرفاً از بین نزدیکان مؤسسان آنها انتخاب شده اند و البته 

پرواضح است که چنین رویکردی به موفقیت پایدار ختم نخواهد شد.
اگر شما در فکر راه اندازی یک کسب وکار جدید هستید، باید هسته اولیه 
استارتاپ خود را به گونه ای هدفمند و با بهره گیری از افرادی که بتوانند 
شانس موفقیت شما را افزایش دهند، پی ریزی کنید. دکتر برنارد شرودر، 
مدیر مرکز کارآفرینی لاوین در دانشگاه ایالتی سن دیگو آمریکا و مشاور 
سابق شرکت های صاحب نامی مانند اپل، آمازون، نایکی و ... به مؤسسان 
استارتاپ ها توصیه می کند حتماً شش نفر از افرادی که هریک از آنها 
دست کم یکی از ویژگی های ذیل را داشــته باشد را در تیم استارتاپی 

خود به کار گیرند:
 یک نابغه؛ باید اذعان کرد که نبوغ در زمینه طراحی و توسعه محصولات 
و خدمات، مهارتی نیســت که یک تیم اســتارتاپی بتواند فقدانش را 
تحمل کند. نابغه ها معمولاً ســایر اعضای تیم را به چالش می کشند و 
خواسته هایی دارند که سایر اعضا در مورد نحوه انجامشان دچار تردید 
هستند. فرد نابغه مملو از شور و شوق است و معمولاً ریسک پذیرترین 
عضو تیم به شــمار می رود. نابغه هــا بلندپرواز هســتند و هرگز آرام 

نمی گیرند.
 یک فرد پرکار؛ این فرد همان کسی است که کارها را به دست می گیرد 
و به سرانجام می رساند. او با جدیت همه کارهای شرکت- از سفارش دادن 
ملزومات اداری گرفته تا برقرار نگاه داشتن شبکه داخلی و اینترنت- را 
پیگیری می کند. فرد پرکار شرکت ویژگی هایی همچون غیرعادی بودن، 
کاریزما و جنب وجوش بیش از حد را در خود دارد. در بسیاری از موارد 
ممکن است فرد نابغه شرکت و فرد پرکار شرکت یکی باشند زیرا تیپ 
شخصیتی چنین افرادی معمولاً یکسان است. باید در اسرع وقت چنین 
فردی )هم نابغه و هم پرکار( را به تیم استارتاپی خود اضافه کنید زیرا 

ممکن است در آینده نتوانید پیدایش کنید!
 یک رهبر؛ راه اندازی یک تیم یا شرکت با بیش از یک مؤسس، فرآیندی 
دموکراتیک به نظر می رسد. با این حال تصمیم گیری در چنین تیم ها یا 
شرکت هایی چالش های خاص خود را دارد زیرا مستلزم جلب رضایت 
مؤسسان و حصول اجماع بین آنهاست. به همین دلیل بهتر است برای 
هر استارتاپ یا تیمی یک رهبر مشخص تعیین شود. البته رهبر بودن به 
این معنا نیست که فرد رهبر حتماً دستمزد بیشتری دریافت می کند یا 
سهم بیشتری از شرکت را در اختیار دارد. از طرفی رهبر یک استارتاپ 
لزوماً مدیرعامل آن نیست. در واقع رهبر یک استارتاپ یا تیم کسی است 
که سایر اعضا از وی الگو می گیرند و مایلند در هنگام بروز تنش و یا اتخاذ 

تصمیمات سخت، به حرفش عمل کنند.
 یک متخصص صنعت؛ با توجه به اینکه استارتاپ ها و دپارتمان ها اغلب 
حول ایده های جدید شکل می گیرند، در اختیار داشتن فردی کاملاً آشنا 
با صنعتی که شرکت جدید در آن فعالیت می کند، برای موفقیت شرکت 
بسیار مفید خواهد بود. شما باید مدت زیادی در یک صنعت حضور داشته 
باشید تا بتوانید خود را جزئی از خانواده آن بدانید. اگر شما یک متخصص 
صنعت در تیم خود داشته باشید، می توانید فرصت های صنعت به کمک 
او بهتر تشخیص دهید. علاوه بر این، یک متخصص صنعت خوب می داند 

که چگونه باید از این فرصت ها استفاده کرد.
 یک فرد خبره در فروش؛ اســتارتاپ ها، دپارتمان ها یا شرکت های 
در حال رشدی که کالاها یا خدمات ممتازی تولید می کنند، گاهی از 
یاد می برند که برای بقا و پیشرفت باید بتوانند محصول خود را در بازار 
به فروش برسانند. حضور یک فرد خبره در فروش به تیم کمک می کند 
تا این ریسک را به حداقل برساند. یک فرد خبره در فروش باید ترکیبی 
از بینش فنی، توان رهبری و تجربه فروش را در خود داشته باشد؛ وجود 
چنین فردی یک مزیت رقابتی بزرگ را برای شرکت ایجاد خواهد کرد. 
این فرد می تواند هر چیزی را در هر زمانی به هر کســی بفروشد. فقط 
بکوشید فردی را که به عنوان خبره فروش به تیم خود اضافه می کنید، از 

لحاظ صداقت و درستکاری در سطح بالایی باشد.
 یک خوره مالی؛ هر استارتاپی باید قادر باشد جریان نقدینگی خود 
را مدیریت کند و درک صحیحی از مسائل مالی داشته باشد. در همین 
راستا حضور یک استعداد اســتثنائی در زمینه امور مالی که بتواند در 
زمینه بودجه، مدیریت دقیق منابع مالی و پیش بینی های مالی به شرکت 
کمک کند، امری ضروری اســت. یافتن چنین فردی شاید ساده تر از 
یافتن بقیه افراد این فهرست باشد، اما این بدان معنا نیست که اهمیتش 
از بقیه کمتر است. مدیریت صحیح مالی برای موفقیت یک استارتاپ 

کاملاً حیاتی است.
انتخاب یک تیم استارتاپی مناسب که از تخصص و نبوغ کافی برای پیش 
بردن امورات یک کســب وکار جدید برخوردار باشد، یک گام اولیه اما 
بسیار مهم در راه بقا و پیشرفت استارتاپ است. سعی کنید اعضای تیم 
استارتاپی خود را طوری انتخاب کنید که بتوانید برای مدت زیادی آنها 

را در کنار خود داشته باشید.

استارتاپ

فست کامپانیمنبع:

نایب رئیس قرارگاه جوانی 
جمعیت وزارت کار مطرح کرد؛

جوانی جمعیت، 
بنیادی ترین مسئله 
اجتماعی دهه اخیر 

انقلاب اسلامی

 نایب رئیس قرارگاه جوانی جمعیت 
وزارت کار با اشاره به نقش راهبردی 
جوانی جمعیت در مسائل مختلف 
فرهنگی، اجتماعی، سیاسی و امنیتی 
افزود: جوانی جمعیت، از بنیادی ترین 
مسائل اجتماعی دهه اخیر انقلاب 

اسلامی است.
 اولین نشست هم اندیشی پیرامون 
چگونگی اجرای تکالیف اختصاصی 
و عمومی معاونت ها و سازمان های 
تابعــه وزارت تعــاون، کار و رفــاه 
اجتماعی در ســال 14۰2 ناظر به 
قانون حمایت از خانــواده و جوانی 

جمعیت برگزار شد.
این نشســت بــا حضــور »محمد 
چکشیان« معاون فرهنگی اجتماعی 
وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی و 
نایب رئیس قرارگاه جوانی جمعیت 
وزارتخانــه، »هادی بهــداد« دبیر 
قرارگاه جوانی جمعیت وزارتخانه و 
نمایندگان سازمان تأمین اجتماعی، 
شــرکت ســرمایه گذاری تامیــن 
اجتماعی، سازمان بهزیستی کشور، 
صنــدوق حمایت و بازنشســتگی 
کارکنــان فولاد، ســازمان آموزش 
فنی و حرفه ای کشور، بانک توسعه 
تعــاون، صنــدوق بازنشســتگی 
کشــوری، بانــک رفــاه کارگران، 
صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، 
روستاییان و عشــایر، موسسه کار و 
تامین اجتماعــی، صندوق ضمانت 
ســرمایه گذاری تعــاون، صندوق 
حمایت و بازنشســتگی آینده ساز، 
معاونت روابــط کار، معاونت رفاه و 
امور اقتصادی، و مرکز برنامه ریزی و 

اطلاعات راهبردی برگزار شد.
نایب رییس قرارگاه جوانی جمعیت 
با اشــاره به ضرورت توجه به جوانی 
جمعیت به عنوان یکی از مهم ترین 
مسائل اجتماعی روز کشور که دارای 
ابعاد متعدد اقتصادی، سیاســی و 
امنیتی است گفت: جوانی جمعیت 
کشــور یکــی از راهبُردی تریــن 
موضوعات اجتماعی انقلاب اسلامی 

در دهه اخیر است.
وی افزود: با توجه بــه فرصت باقی 
مانده برای بســته نشــدن پنجره 
جمعیتی کشــور، بایســتی همه 
دستگاه ها با تمام توان وارد شوند و 
در این فرصت باقی مانده با اقدامات 
جهادی مانــع ایجاد این مســئله 

اجتماعی در کشور شوند.
در ابتدای این نشســت نیز »هادی 
بهداد« دبیر قرارگاه جوانی جمعیت 
وزارتخانه ضمن اشــاره به اقدامات 
این وزارتخانه و سازمان های تابعه و 
پیشرو بودن برخی سازمان های تابعه 
در اجرای مواد قانــون با وجود عدم 
تخصیص اعتبار، گفت: امید اســت 
با رویکرد جدیدی که در ســازمان 
برنامه و بودجــه وجــود دارد این 
قانون بیش از پیــش در نظام برنامه 
و بودجه مورد توجه قرار بگیرد. وی 
افزود: برخی از مفاد این قانون، چون 
مرخصی 9ماهه و پرداخت دو سوم 
حقوق و مزایا برای مادران شاغل در 
دولت سیزدهم اجرایی شده است و 
استمرار آن، نیازمند توجه ویژه نظام 
بودجه ریزی کشور است. همچنین در 
این نشست، نمایندگان معاونت ها و 
سازمان های تابعه، گزارش عملکردی 
از روند اجرای احکام قانونی مرتبط، 
چالش های اجرای کامــل احکام و 
برنامه سال 14۰3 و بودجه متناظر 

آن ارائه کردند.

به نوشته مجله کسب وکار فست کامپانی )Fast Company( انتظار می رود در افق 2030 فرهنگ محیط کار شرکت ها دستخوش تغییرات و چالش های مهمی شود 
که شاید مهم ترین آنها را بتوان در 5 مورد خلاصه کرد. در سال های اخیر فرهنگ محیط کار )workplace culture( چه در بین مدیران و کارفرمایان و چه در بین 
کارکنان شرکت ها اهمیتی دوچندان یافته است. فرهنگ محیط کار که در واقع شخصیت یک شرکت را شکل می دهد، مجموعه ای از انتظارات و آداب رفتاری و سایر 

هنجارهایی است که بر نحوه تعامل نیروهای داخل شرکت با یکدیگر و با سایر افراد مرتبط با شرکت )مشتریان و افراد بیرونی( تأثیر می گذارد.

مهارت

R e p o r tS t a r t U p

ایرنامنبع:

،،

اتاق ایرانمنبع:

فرهنگ محیط کار در افق 2030 چه تغییراتی خواهد داشت؟   

یک قدم جلوتر از آینده

تأکید معاون وزیر کار برای بهره گیری از آخرین امکانات ایمنی و بهداشت کار

 معاون روابــط کار وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی با تأکید بر لــزوم بهره گیری 
از آخرین ابــزار، امکانات و تجهیــزات به روز در زمینــه ایمنی و بهداشــت کار در 
 محیط های صنعتی، بر لزوم نهادینه شدن فرهنگ ایمنی و صیانت از نیروی کار تأکید

 کرد.
»علی حســین رعیتی فــرد« در بازدیــد از هشــتمین »نمایشــگاه بین المللــی 
بهداشــت، ایمنــی کار، آتش نشــانی، مدیریــت بحــران و امــداد و نجــات« 
همچنین بر آمادگــی حوزه های تخصصــی وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی 
 برای ارائه تبــادل تجاری و دســتاوردها در زمینــه ایمنی و بهداشــت کار تصریح 

کرد.
وی با حضور در غرفه های مختلف نمایشگاه از نزدیک با تولیدکنندگان تجهیزات ایمنی 
و فعالان ارائه خدمات ایمنی و شرکت های دانش بنیان دیدار و در جریان فعالیت های 

آن ها قرار گرفت.
رعیتی فرد همزمان با برپایی هشتمین نمایشــگاه بین المللی، بهداشت، ایمنی کار، 
آتش نشــانی، مدیریت بحران و امداد و نجات )HSE & Fire EXPO 2۰23( از 

غرفه اختصاصــی مرکز تحقیقات 
فنی و بهداشــت کار وزارت تعاون، 
 کار و رفــاه اجتماعی نیــز بازدید 

کرد.
همچنین در این بازدید »حبیب الله 
جلیلی« سرپرست مرکز تحقیقات 
و تعلیمات حفاظــت فنی وزارت 
کار بــا شــرکت ها، انجمن هــا و 
متقاضیان حوزه های مختلف مرکز 
 تحقیقات بــه بحــث و تبادل نظر

 پرداخت.
وی بر هم افزایی بیشتر بخش خصوصی در جهت پیشبرد اهداف و سیاست های مرکز 

تحقیقات و تعلیمات حفاظت فنی وزارت کار تأکید کرد.
امروزه اهمیت مدیریت ایمني در دستیابي به کارایي سازمان به طور فزاینده اي مورد 
توجه قرار گرفته اســت. مقررات ایمني روز به روز ســخت گیرانه تر مي شود و از نگاه 

کارکنان نیز ایمني شرط اولیه محیط کار است.

ایرنامنبع:

اشتغال

تامین نقدینگی مهمترین مشکل تعاونی هاست

تسنیم: مدیرعامل اتحادیه سراسری سواری کرایه بین شهری مهمترین چالش های حوزه حمل و نقل را لزوم شناسایی بازارهای هدف برای تعاونی های 
صادارت محور ،کمک به رفع تامین نقدینگی شرکت های تعاونی و تسهیل در اعطای اعتبارات دانست.

رحمت اله حاج محمد علی، مدیرعامل اتحادیه سراسری سواری کرایه بین شهری با اشاره به مشکلات این بخش گفت:  تامین مالی و سرمایه در گردش 
از مهمترین مشکلات این اتحادیه است. افزایش قیمت قطعات خودرو و لوازم یدکی متناسب با افزایش نرخ های کرایه نیست و رانندگان توان پرداخت 
هزینه ها و استهلاک خودرو را ندارند.  از سوی دیگر، تسهیلاتی هم برای این قشر در نظر گرفته نشده است و نرخ های بالای تسهیلات، امکان بازپرداخت 

را برای رانندگان از بین می برد. 
وی در ادامه با اشاره به ضرورت حمایت مسئولان از بخش تعاون گفت: مسلم است که مقام اول اجرایی کشور با حضور در همایش اقتصاد تعاونی ایران در 

میان انبوهی از تعاونی ها و اتحادیه های تعاونی، بر اهمیت نقش تعاون در اقتصاد و جایگاه آن تاکید کرده است.
وی ادامه داد:  اقای رئیسی در این همایش ارتقای سطح مدیریت در شرکت های تعاونی را مستلزم تسهیل حضور تعاونی ها در بازارهای داخلی و خارجی 

عنوان و دولت را مکلف به همراهی و حمایت از مدیران تعاونی کرده است.
مدیرعامل اتحادیه سراسری سواری کرایه بین شهری ابراز داشت: به باور تعاونگران، حضور حداکثری و پرشور تعاونگران در این همایش، لزوم تکرار و 

اختصاص فضای گفتگو با رئیس جمهور محترم را نشان می دهد. حاج محمد علی رفع مشکلات تعاونگران را برای حضور پررنگ تر و ایفای نقش تعاون 
در اقتصاد ملی را راهکار مهمی برای برون رفت از مشکلات کنونی اقتصاد عنوان کرد و حمایت ویژه دولت را در این خصوص خواستار شد.

به گفته وی پرداختن به مشکلات تعاونی های حمل و نقل، لزوم شناسایی بازارهای هدف برای 
تعاونی های صادارت محور ،کمک به رفع تامین نقدینگی شرکت های تعاونی و تسهیل در 
اعطای اعتبارات به آنان از مهمترین چالش های بخش تعاون است که با حمایت و توجه  ویژه 

دولت، امکان رفع آن فراهم می شود.
وی با اشاره اینکه تامین مالی و سرمایه در گردش از مهمترین مشکلات این اتحادیه است، 
ادامه داد: افزایش قیمت قطعات خودرو و لوازم یدکی متناسب با افزایش نرخ های کرایه نیست 
و رانندگان توان پرداخت هزینه ها و استهلاک خودرو را ندارند.  از سوی دیگر، تسهیلاتی هم 
برای این قشر در نظر گرفته نشده است و نرخ های بالای تسهیلات، امکان بازپرداخت را برای 

رانندگان از بین می برد. 
وی تصریح کرد: همه رانندگانی که قصد نوسازی را دارند باید خودرو خود را اسقاط کنند چرا 
که اصول نوسازی همین است و از طرف دیگر پتانســیل افزایش ظرفیت خودرو در ناوگان 

سواری های کرایه بین شهری را نداریم.



زنانِ روستاآباد

روســتاآباد؛ تنها یک نمایشــگاه نیســت، مجموعه ای از توانمندی های 
روستانشینان ایران اسلامی به ویژه زنان و بانوان روستاهای مختلف کشور 

است؛ نمایشگاهی پرُ از نقش و رنگ به نشانه آبادی روستاها.
 روستا آباد؛ نمایشگاهی است که همزمان با روز »روستا و عشایر« در مصلای 
تهران بر پا شده، فضایی مملو از زیبایی و رنگ را برای مخاطبان خود فراهم 
آورده است؛ هرجا سر می چرخانی رنگی و طرحی؛ از دستبافته های عشایری 

و روستایی تا ساخته های چوبی و تزئینی دلربایی می کند.
بیش از یک هزار تولید کننده روســتایی با قومیت های مختلف انواع فرش، 
پوشاک، مصنوعات چرمی، مبلمان، صنایع غذایی، کشاورزی و صنایع تبدیلی، 
صنایع غذایی، خشکبار و ادویه جات، صنایع شیلاتی، گیاهان دارویی و زینتی، 

صنایع دستی، صنایع خلاق فرهنگی، گردشگری را عرضه کرده اند.
غرفه داران در روستا آباد؛ لباس های محلی شهر و دیار خود را بر تن دارند و با 
رویی گشاده و دستی توانا، پذیرای حاضران در فضایی صمیمی و بی آلایش 
هستند؛ بخشی از نمایشگاه به معرفی روستاهای گردشگری و ظرفیت های 
تاریخی و تفریحی روســتاها اختصاص دارد و در بخش دیگر، روســتائیان 
محصولات خود از جمله تولیدات باغات و صنایع دســتی خود را در معرض 

فروش قرار داده اند.
روستاییان در این نمایشــگاه توانمندی خانواده های روستایی را به نمایش 
گذاشته اند؛ توانمندی که نه تنها آنان را بی نیاز از سایرین کرده است؛ بلکه 
زمینه کارآفرینی و تولیدشغل برای اهل روستا و در نهایت بی نیازی و آبادانی 

روستا را در پی داشته است.
برپایی 5۰ غرفه ویژه مجموعه های مردمی و جهادی فعال در حوزه اشتغال 
روستایی، اجرای مراسم های آیینی و محلی، اجرای بازی های بومی محلی و 
ویژه برنامه های ورزشی محلی، معرفی قومیت ها، برپایی نمایشگاه عکس و 
اکران فیلم مرتبط با روز روستا در محل نمایشگاه و برگزاری جشن های آیینی 
روستاییان از جمله برنامه هایی است که در این محیطی جذاب برای خانواده ها 

اجرا می شود.
همانطور که در فضای نمایشگاه قدم می زنیم با خانواده هایی مواجه می شویم 
که از برگزاری این نمایشــگاه رضایت دارند و خواستار تمدید آن هستند؛ از 
تمامی محلات و مناطق مختلف تهران برای بازدید آمده اند؛ خانم جوانی که 
کالســکه فرزندش را هل می داد، خود را خانم رضایی معرفی کرد و از اینکه 
توانسته تمامی صنایع دستی ایران را یک جا در این نمایشگاه ببیند شگفت 

زده است.
زوج مُسن دیگری که در حال خرید صنایع دستی چوبی بودند نیز از حضور در 
این نمایشگاه ابراز خوشحالی می کردند؛ آقای سعادت، درباره این نمایشگاه به 
خبرنگار ایرنا گفت: حدود 2 ساعتی است که به همراه همسرم در این نمایشگاه 
هستیم و توانستیم بخشــی از خاطرات دوران جوانی خود در روستایمان را 

زنده کنیم.
او که خود را اهل روستایی در غرب کشور معرفی می کند، می گوید: جا دارد 
زمان برگزاری این نمایشگاه دوره ای شود و در تمام فصول در تهران که محل 

زندگی همه اقوام ایرانی است، چنین نمایشگاه هایی برگزار شود.
در این نمایشگاه زنان توانمند بسیاری محصولات خود را به نمایش و فروش 
گذاشــته اند، یکی از غرفه هایی که نظرمان را جلــب می کند، غرفه فروش 
محصولات حصیری است؛ سبدهای گلدار حصیری، سفره، زیرانداز و ... همگی 
از جنس حصیر و تولید زنان گیلانی اســت؛ خانم مهسا صبوری فشتکه، از 
استان گیلان بخش مرکزی شهرستان خمام، فشتکه روستای ملی حصیر، 
مسئولیت این غرفه را بر عهده دارد و از استقبال چشمگیر شهروندان تهران 

تشکر می کند.
خانم صبوری می گوید حصیر بافی را از کودکــی و از مادران خود آموخته 
است؛ او که نسل پنجم از یک خانواده روستایی اســت، اعتقاد دارد صنایع 
 دستی هر روستا باید از طریق نسل جدید ادامه داشته باشد تا همواره زنده 

بماند.
خانم صبوری می افزاید؛ از زمانی که دست کودکان با کار آشنا می شود و دیگر 
حصیر خطر بریدن انگشت را برایشان ندارد، می توانند در کار حصیربافی به 

مادران و اقتصاد خانواده کمک کنند.
او از حمایت برگزارکنندگان این نمایشگاه نیز سخن می گوید و قدردان این 
حمایت است و با بیان اینکه پیش از این مادرانش در نمایشگاه هایی در خارج 
از کشور نیز حاضر می شدند و بافته های خود را عرضه می کردند، از مسئولان 
می خواهد تا شــرایطی را فراهم کنند که دســتبافته های زنان گیلان در 

فروشگاه ها و نمایشگاه ها به فروش برسد.

توریسم

T o u r i s m

ایرنامنبع:

گردشگری
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مدیریت های غیرتخصصی عامل اصلی رونق نداشتن صنعت گردشگری در ایران

میراث آریا: رئیس انجمن دفاتر خدمات مسافرتی و جهانگردی آذربایجان شرقی مدیریت های غیر تخصصی را عامل 
اصلی رونق نداشتن صنعت گردشگری در ایران عنوان کرد.

رشید رجب پور ضمن اعلام این خبر گفت: یکی از مشکلات اساسی و مهم صنعت گردشگری کشور غیرحرفه ای و غیر 
تخصصی بودن ایرلاین ها است. تجربه های جهانی و نگاهی گذرا به کشورهای موفق در صنعت گردشگری نشان می دهد 
که آن ها مسیر تخصص گرایی در ایرلاین ها را در پیش گرفته و هرگز در این حوزه از افراد ناکارآمد و غیر حرفه ای استفاده 
نمی کنند. رئیس انجمن دفاتر خدمات مسافرتی و جهانگردی آذربایجان شرقی ادامه داد: متأسفانه طی دهه های اخیر 
ایرلاین های ایرانی به دست عده ای افراد ناکارآمد که هیچ شــناخت و حتی تجربه فعالیت در این حرفه بسیار مهم و 

تعیین کننده نداشته اند، افتاده است و این مسیری است که صنعت گردشگری را به قهقرا خواهد برد.
رجب پور افزایش روز افزون بلیت های خطوط هوایی را تنها راهکار ایرلاین های کشور برای برون رفت از بن بست درآمدی 
دانست و با تأکید بر اینکه این اقدامات در میان مدت و حتی کوتاه مدت ضربات مهلک به پیکره ایرلاین ها می زند، یادآور 

شــد: اینکه بلیت تبریز- آنتالیا با بهای بیش از 35۰ میلیون ریال فروخته می شود، درست و منطقی نیست. او قیمت 
تمام شده و مناسب خط پروازی تبریز- آنتالیا را 7۰ میلیون ریال اعلام و اضافه کرد: افزایش سرسام آور نرخ بلیت ها نشان 
می دهد که هیچ تخصص و نگاه حرفه ای به بنگاه داری صنعت گردشگری در ایران وجود ندارد و در این خصوص نیازمند 
تغییر و تحولات عمیق هستیم. این فعال بخش خصوصی صنعت گردشگری، ظرفیت های گردشگری و زمینه های 
جلب و جذب گردشگر داخلی و خارجی به کشور و آذربایجان شرقی را بسیار بالا و متنوع دانست و گفت: چنانچه دولت 
حمایت های لازم و کافی را از فعالان حوزه گردگشری نه در شعار که در عمل و با اعطای تسهیلات ویژه عملی کند، بدون 
تردید کشور ظرف چند سال عقب ماندگی های گذشته را به سرعت جبران می کند و خیل عظیم گردشگر از داخل و خارج 
به استان های مختلف سرازیر می شود. رجب پور مشکلات داخلی، مدیریت های غیر تخصصی و بی توجهی ها را عامل 
اصلی رونق نداشتن صنعت گردشگری در ایران بیان کرد و ادامه داد: اینکه جاده ای خراب است و برای چند سال رسیدگی 
نمی شود یا ناوگان حمل و نقل فرسوده شده و توجهی به نوسازی آن نمی شود، همه مربوط به مسائل داخلی کشور است 

و تحریم ها در این زمینه تأثیرگذار نیست.

کجارومنبع:

تصاویر منتشر شده از فرونشست زمین در مجموعه نقش رستم، به معنای واقعی کلمه هول انگیز است. شکاف های به وجود آمده در اطراف »نقش رستم« به گونه ای 
است که گویی زمین دهان باز کرده و می خواهد این اثر تاریخی را در خود ببلعد.

جامائیکا در مسیر 
تحقق استراتژی 
رشد گردشگری

صنعــت گردشــگری جامائیکا 
در مســیر تحقــق اســتراتژی 
رشــد 5×5×5 با پنــج میلیون 
 5 بازدیدکننــده و درآمــد 
 میلیارد دلاری تا ســال 2۰25 

است.
وزیــر گردشــگری جامائیکا از 
استراتژی رشــد 5×5×5 برای 
ارتقای جایگاه گردشگری در این 

کشور خبر داد.
ادموند بارتلــت، در حین ایراد 
ســخنرانی اصلی در ســمینار 
رویدادهــای مقصد جامائیکا در 
ســالن کورتلی در کینگستون 
اعلام کرد که این کشــور قصد 
دارد تــا ســال 2۰25 میلادی، 
رکورد 5 میلیــون بازدیدکننده 
را بشــکند و درآمدهای خود از 
این صنعت را به 5 میلیارد دلار 

برساند.
بارتلت گفت: ما امسال به تازگی 
چهار میلیــون بازدیدکننده را 
جذب کرده ایم و 4.1 میلیارد دلار 
درآمد داشته ایم. ما در سال آینده 
دو هزار اتاق دیگــر به ظرفیت 
پذیرش گردشــگر خود اضافه 
خواهیم کرد و ایــن امر تنها به 
دلیل داشــتن ظرفیت اضافی، 
رشدی بین دو تا ســه درصد را 
برای ما به همراه خواهد داشت 
و درآمد 3۰۰ میلیون دلاری ما 
را به 4۰۰ میلیون دلار می رساند.

وزیــر گردشــگری جامائیکا با 
اشاره به پنج شبکه رشد - غذا، 
ســرگرمی و فرهنــگ، خرید، 
آموزش، و ســلامت و تندرستی 
– عنوان کرد کــه 42 درصد از 
هزینه بازدیدکنندگان صرف غذا 

و خوراکی می شود.
او برنامه ریــزان و کارآفرینــان 
را تشــویق کــرد تــا تعاملات، 
محصولات و خدمات نوآورانه ای 
را ایجاد و اجرا کنند که مرتبط، 
جــذاب، مناســب، مطلــوب و 
مقــرون بــه صرفه هســتند تا 
بازدیدکنندگان بیشــتری را به 

جامائیکا جذب کنند.
بارتلت گفت: مــا برای ایده های 
تازه و جدیدی آماده هســتیم 
که ما را به بعد دیگری می برند. 
ایده هایــی که به حــال و هوا و 
تغییراتی کــه در حــال وقوع 
هســتند پاســخ می دهنــد و 
 تغییــرات آینــده را پیش بینی

می کنند.
در همین حال، دونــوان وایت، 
یکــی از مدیران گردشــگری 
جامائیکا، تاکید کرد که کمبود 
تقاضا برای مقصد جامائیکا وجود 

ندارد.
او ادامــه داد: فرصتــی برای هر 
جامائیکایــی وجــود دارد که 
کسب وکارهای بیشتری ایجاد 
کند که از صنعت گردشــگری 
حمایت و یا محصولات و خدمات 
ارائه می کننــد. داده هــا ثابت 
می کند که رویدادهای فرههنگی، 
کشــش اصلی برای گردشگران 
در انتخــاب مقصــد هســتند. 
رویدادهــای موفقیت آمیز واقعا 
جواب می دهند و منافع حاصل 
از آن هــا باعث رونــق جوامع و 

گردشگری می شود.

خبر روز

D a i l y  N e w s

 فرونشست زمین 
در مرودشت و 
محوطه نقش 

رستم، احتمالا 
فقط مقدمه ای بر 
اتفاق ناگوار پیش 

رو است. با ورود 
آب های حاصل 
از بارندگی های 

فصلی و ورود آن به 
شکاف های ایجاد 

شده، به مرور سطح 
زیرین زمین در 

نقش رستم دچار 
فرسایش می شود

،،
میراث آریامنبع:

یک گام تا نابودی نقش رستم
با  فرونشستی هولناک گویی زمین دهان باز کرده و می خواهد این اثر تاریخی را در خود ببلعد؛

مشــکل اصلــی فرونشســت زمین در 
مرودشت و مجموعه نقش رستم استفاده 
بی رویه از آب های زیرزمینی است که از 
آن برای آبیاری زمین های زراعی استفاده 
می شود. با توجه به روند فعلی زراعت در 
مرو دشت، لایه های زیرزمینی آب اندک 
اندک پایین رفته است و دشت مرو دشت 

آهسته آهسته در خودش فرو می ریزد.
سرپرســت اداره کل میــراث فرهنگی 
استان فارس علت شــکاف ایجاد شده را 
استخراج بی رویه آب های زیرزمینی توسط 
کشاورزان دانسته است. این مقام مسئول 
گفته در همین زمینــه مکاتباتی با اداره 
استانداری داشته و جلســاتی را برگزار 
کرده و خواستار آن شــده که پس از این 
در محدوده نقش رستم برای کشاورزی 
مجوزی صــادر نشــود. اداره کل میراث 
فرهنگی اســتان فارس با انداختن توپ 
به زمین استانداری، این اداره را مسئول 
مجوز هایی دانســت که بعد از این صادر 

می شود.
مقصر استانداری باشــد یا وزارت میراث 
فرهنگی یــا حتی کشــاورزان، آنچه که 
اکنون شاهد آن هســتیم این است که 
خطر فروریزش، بیش از هر زمان دیگر آثار 
تمدن های عیلامی، هخامنشی و ساسانی 

را تهدید می کند.

پیشــروی فرونشست در 
مرودشت

بر اساس نتایج مطالعات تخصصی دانشگاه 
شیراز طی دو سال گذشته و نیز با استناد 
به تصاویر ماهواره ای، مشخص شده که 
پدیده فرونشســت در 15 سال اخیر در 

دشت مرودشت که نقش رستم و تخت 
جمشید هم در آن قرار گرفته اند، پیشروی 

قابل ملاحظه ای داشته است.
مزارع در مرودشــت همچنان با آب چاه 
آبیاری می شوند و نتیجه آن، پایین رفتن 
سطح آب های زیرزمینی است. بر اساس 
گفته های یکــی از اعضای هیئت علمی 
مرکز تحقیقات راه و شهرسازی، در طول 
4۰ سال گذشته سطح آب های زیرزمینی 
در مرودشــت حدود صد متر پایین رفته 
است. زمانی که فضاهای خالی لایه های 
زیر زمین با آب پر شده باشد، این لایه ها 
در مقابل فشــار و وزن نیروی لایه های 
فوقانی مقاوم هستند؛ اما با خروج بی رویه 
آب های زیرزمینی، بروز پدیده فرونشست 

ناگزیر است.
فرونشست زمین در مرودشت و محوطه 
نقش رســتم، احتمالا فقط مقدمه ای بر 
اتفاق ناگوار پیش رو است. با ورود آب های 
حاصل از بارندگی های فصلی و ورود آن 
به شکاف های ایجاد شده، به مرور سطح 
زیرین زمین در نقش رستم دچار فرسایش 
می شود. بی توجهی به پدیده فرونشست و 
پیامدهای جانبی آن در منطقه ای همچون 
مرودشــت، می تواند در نهایت منجر به 

فرو ریزش نقش رستم شود.
اگر تصاویر فروریزش زمین در شهرها و 
دهان باز کردن خیابان ها را دیده باشید، 
می توانید پیامدهای احتمالی فرونشست 
و فرسایش ادامه دار زمین در نقش رستم 

را در ذهن مجسم کنید.

اثــرات مخــرب اقدامات 
شتاب زده 

با بروز فرونشست در مرودشت و اطراف 
نقش رستم شــاهد برخی اقدامات نظیر 
پرکردن شکاف ها با خاک یا شن بوده ایم. 
شــاید این طور به نظر برسد که پرکردن 
شــکاف های ایجاد شــده در مرودشت 
می تواند حکــم مرهمی بــر زخم های 
محوطه تاریخی نقش رســتم باشد؛ اما 

به هیچ وجه این گونه نیست.
دکتر علی بیت اللهی، عضو هیئت علمی 
مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی، 
در پاســخ به این پرســش که پرکردن 
شکاف های ایجاد شــده در اطراف نقش 
رســتم تا چه میزان تاثیرگذار اســت به 
»کجارو« گفت:  مثل ایــن می ماند که 
روی یک پدیده بد را با پرده ای بپوشانند 
و فکر کنند کــه چون به چشــم رویت 
نمی شود، دیگر وجود ندارد. اتفاقا این کار 
به نظرم اقدام نادرستی است؛ چراکه امکان 
مشاهده آثار این پدیده باعث می شود که 
بتوانیم تصمیم گیری دقیق تری داشته 

باشیم.
وی ادامــه داد: زمانی که بــا روش های 
غیرکارشناسانه پدیده فرونشست را مخفی 
می کنید، فرونشســت متوف نمی شود 
بلکه این شما هستید که نمی توانید آن را 
ببینید. فرونشست در زیر زمین پیش روی 
خواهد کرد و شاید اگر ابعاد واقعی آن را 
می دیدیم تاثیرگذاری بیشــتر داشت و 
اقدامی را صورت می دادیــم. به نظرم پر 
کردن شــکاف های فرونشست با خاک 
همچون شکاف دیواری است که روی آن را 
با گچ بپوشانند؛ شکاف برطرف نشده  بلکه 
توسعه هم پیدا کرده و اثرات زیان بارش را 

ایجاد خواهد کرد.

به نظرم چنین اقداماتی نه تنها هیچ وجه 
مثبتی ندارد بلکه بسیار هم منفی است و 

اثرات بدی به دنبال خواهد داشت.
این عضو هیئت علمــی مرکز تحقیقات 
راه، مسکن و شهرســازی در خاتمه ابراز 
داشت: می توان اقداماتی را برای کنترل 
روند فرونشســت در مرودشت و اطراف 
نقش رستم انجام داد؛ اما متاسفانه تاکنون 
شاهد برنامه مدون و روشنی برای صیانت 
از چنین بناهای تاریخی و ارزشــمند در 

برابر پدیده فرونشست نبوده ایم.
اگرچــه توجه بــه هشــدارهای مکرر 
کارشناســان طی ســال های گذشته و 
اقدام موثر و به موقع می توانســت مانع از 
بروز یک بحران شود، آنچه برای کنترل 
شــرایط بحرانی فعلی باید به عنوان گام  
ابتدایی طرف توجه قرار گیرد توقف صدور 
مجوزهای کشــاورزی و استخراج آب در 

مرودشت و محوطه نقش رستم است.
با این همه باید در نظر داشــت برای حل 
اساسی مشــکل لازم است که پژوهشی 
دقیق و جامع صورت گیرد و با نظرخواهی 
از کارشناســان میراث فرهنگی و سایر 
متخصصان مرتبط، طرح مرمتی در نظر 
گرفته شــوده و پس از تصویب طرح در 
شورای مرمت، برای احیای نقش رستم و 
خروج این اثر تاریخی از بحران اقدام شود.

نظر شــما در خصوص وضعیت حفاظت 
و نگهداری از نقش رســتم چیست؟ آیا 
ما پاســداران خوبی از میــراث فرهنگی 
کشورمان بوده ایم؟ آیا با تداوم روند کنونی 
می توانیم این میراث را به نسل های بعدی 

انتقال دهیم؟

پیشنهاد سفر

S u g g e s t i o n

دالاهو

اســتان کرمانشــاه دارای مناطــق دیدنی و 
جاذبه های طبیعی متعددی است که هر کدام 
در نوع خود منحصر به فرد هســتند. از این رو 
سالانه گردشگران بسیاری برای طبیعت گردی 
به این استان سفر می کنند. یکی از مشهور ترین 
جاذبه های طبیعی این استان ریجاب است که 
در شهرستان دالاهو قرار دارد. این منطقه نه تنها 
طبیعتی بکر و خیره کننده دارد دارای بناهای 
تاریخی متعددی نیز می باشد که نشان دهنده 

قدمت آن است.

تاریخچه منطقه ریجاب
ریجاب در 12۰ کیلومتری شمال غرب 
شهر کرمانشاه و در مسیرشهرستان دالاهو به 

سرپل ذهاب واقع شده است. ریجاب که در زبان 
کوردی به آن ریــژاو می گویند به معنی محل 
ریزش آب است. وجود آبشار خروشان ریجاب و 
رود زیبا الوند در این منطقه موجب شده است که 
ریجاب نام بگیرد. ریجاب از شمال به شهرستان 
ثــلاث باباجانــی، از غرب و جنــوب غرب به 
شهرستان سرپل ذهاب و از شرق به شهرستان 
کرند منتهی می شود. ریجاب در فهرست 5۰ 
منطقه نمونه گردشگری استان کرمانشاه قرار 
دارد. ریجاب منطقه ای کوهســتانی اســت و 
توسط کوه هایی مانند قله برزه، تاش خزی، مله 
سوره و … احاطه شده است. ریجاب به سرزمین 
سنگ و آب مشهور است زیرا در آن چشمه های 
خروشان و آبشارهای متعددی در دل کوه ها قرار 

گرفته و موجب شده است طبیعتی فوق العاده 
زیبا و چشم نواز داشته باشد. مرکز این شهر بان 
مزاران نام دارد و از جمله روستاهای آن می توان 
به روستای دالاب، شالان، کوشکری، زرده، ژالکه 

و شهرک ریجاب اشاره نمود.

معرفی بخش های مختلف
منطقه تفریحی و گردشگری ریجاب از 
دو جهت اهمیت و جایگاه ویژه ای دارد که شامل 
جاذبه های گردشگری و جاذبه ها طبیعی است. 
همین مسئله موجب شده است که مورد توجه 
گردشگران بسیاری قرار گیرد و سالانه به ویژه 
در فصل بهار پذیرای گردشــگران متعددی از 

نقاط مختلف کشور باشد.

جاذبه های طبیعی ریجاب
آبشار ریجاب )پیران(

مشــهور ترین جاذبه طبیعی ریجاب 
آبشار آن است که آبشــار پیران نام دارد. این 
آبشار از بلند ترین و مرتفع ترین آبشارهای ایران 
محسوب می شود. به طور دقیق می توان گفت 
آبشار پیران دارای ارتفاعی حدود 15۰ متر است 
که بخش های بالای آن به دلیل فرســایش به 
صورت دره ای تنگ تبدیل شده و باعث شده که 
بخش آبریز آبشار ارتفاعی حدود 1۰۰ متر داشته 
باشد. آبشار ریجاب دارای سه طبقه است که دو 
طبقه بالایی آن دارای ارتفاع بیشتری نسبت به 
طبقه زیرین هستند. لازم به ذکر است که طبقه 
سوم آبشار توسط درختان زیبا و سر سبز منطقه 

پوشیده شده است و چندان مشخص نیست. 
آبشــار پیران در نزدیکی روستای شالان واقع 
شده است و باید حدود 15 دقیقه از روستا پیاده 

روی نمود تا به آبشار دسترسی پیدا کرد.

رودخانه الوند
رودخانه الوند که بومیان این منطقه آن 
را هلوند می خوانند بســیار زیبا است. این رود 

خروشان از کوه های دالاهو و ارتفاعات سیاه 
پر دانه سرچشمه می گیرد و مسیر 

فراز و نشیبی را طی می کند 
تا وارد استان کرمانشاه و 
شهرستان سرپل ذهاب 

شود.

 نگین سبز دالاهو
ریجاب کرمانشاه؛   

ریجاب
استان  کرمانشاه

،،
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روزنامه دو زبانه فارسی بلوچی استان سیستان و بلوچستان

»آژاکس، هلندی ها و جنگ 
جهانی دوم «؛

داستان عجیب 
فوتبال در 

تاریک ترین 
روزهای اروپا

در کتاب آژاکــس، هلندی ها و 
جنگ جهانی دوم، هولوکاست، 
جنــگ و جامعــه ی یهــودی 
آمســتردام، همــه از دریچه ی 
فوتبال دیده می شــوند. به زعمِ 
ســایمون کوپر، تاریخ و فوتبال 
هلند تحــت تأثیر جنگ جهانی 
دوم قرار دارند و بدون شــناخت 
تاریخ این سرزمین، نمی توان به 
بررســی دقیقی از فوتبال هلند 

دست یافت.
ســایمون کوپر که با کتاب اول 
خــود، »فوتبال علیه دشــمن« 
جایزه ی بهترین کتاب ورزشــی 
سال را دریافت کرده بود، این بار 
در کتــاب آژاکــس، هلندی ها 
و جنگ جهانــی دوم، از گذرگاه 
فوتبال، دریچــه ی جدیدی به 
دوران تاریک و سیاه جنگ جهانی 
می گشاید. او همچنین به زندگی 
فوتبالیست هایی که در این دوره ی 
پرفراز و نشیب برای باشگاه هلندیِ 
آژاکس، بــازی می کرده اند نظر 
می اندازد و مفهوم جنگ در اروپای 
اشــغالی را به چالش می کشد. 
به طور خلاصه، این اثر با نگاهی 
دقیق، تاریخ و فرهنگ مردم هلند 
را بررسی می کند و ارتباط فوتبال 

را با آن ها نشان می دهد.
قبل از جنگ، آمستردام به عنوان 
شهر یهودیان و دوچرخه سواران 
شــناخته می شــد. جمعیتی 
هشــتادهزار نفری در محله ی 
یهودیان زندگــی می کردند که 
بســیاری از آن ها تاجــر پارچه، 
موز فروش و الماس تراش بودند. 
در شرقِ آمســتردام، استادیوم 
آژاکس قرار داشت. آژاکس یکی 
از باشــگاه های مهم و تاریخ ساز 
آمستردام بود که فوتبالیست های 
زیادی از جملــه یوهان کرایف را 
پرورش داد و از سمت بازماندگان 
جنــگ حمایــت می شــد. در 
حدود سال 1999، تیم آژاکس 
آمستردام، بزرگ ترین تیم فوتبال 
هلند و احتمالاً محبوب ترین نهاد 
کشور بعد از خانواده ی سلطنتی، 
به صدمین ســالگرد تأسیسش 
نزدیک می شد. شایعاتی درباره ی 
این که تیم آژاکس تا زمان جنگْ 
»یهودی« بوده، وجود داشــت. 
اما خود باشــگاه این شــایعه را 
تکذیب می کرد. فوتبال نقطه ی 
تلاقی هولوکاســت بــا زندگی 
روزمره ی هلندی ها بود. باشگاه 
آژاکــس به مثابــه ی جامعه ی 
هلند، بسیاری از اتفاقات تاریخی 
را از ســر می گذراند، اما چیزی 
که ســایمون کوپر را شگفت زده 
می کرد، سکوت آژاکس درباره ی 
دوران اشغال هلند بود؛ مسئله ای 
که کتاب آژاکــس، هلندی ها و 
جنگ جهانی دوم، به آن وضوح 
می بخشد. کوپر درحالی از آژاکسِ 
دوران جنگ می نویسد که بقیه ی 
تاریخ نگاران از تفحص درباره ی 
اعضای کشته شــده ی آژاکس 
منع می شدند. این ممنوعیت و 
کمبود منابع، به این کتاب ارزشی 

دوچندان می دهد.

پیشخوان پیشنهاد

B O O K

 همه چیز درباره دارک وب؛
 فرصت ها و تهدیدها

دارک وب یا وب تاریک به شبکه ای گفته می شــود که در دسترس عموم 
نبوده و بیشتر برای مقاصد غیرقانونی مورد استفاده قرار می گیرد که ردیابی 
فعالیت های آن و شناسایی افراد در آن دشوار یا غیرممکن است. در این شبکه 
تمامی اطلاعات به صورت آنلاین و با پسوردهایی محافظت شده اند که برای 
دسترسی به اطلاعات آن باید از چندین پی وال گذشــته و از نرم افزارهای 
مخصوص اســتفاده کرد.در این شــبکه اطلاعات جامعی نهفته شده که 
افراد ناشناس آن ها را مدیریت می کنند و فروشندگان مواد مخدر، هکرها، 
تروریســت ها و افراد سودجو غالباً این دســته از افراد را تشکیل می دهند. 
بسیاری از این وب سایت ها از موتورهای جست وجو بهره نمی گیرند، از این رو 
جست وجو در جست وجوگرها برای پیدا کردن آنها تقریبا با شکست مواجه 
می شود. همچنین اغلب این وب سایت ها که برای مخفی سازی هویتشان از 
ابزار رمزگذاری بهره می گیرند، پسوند .onion دارند و بیشتر اطلاعات دارک 
وب در پایگاه داده هایی نظیر "LexisNexis" ذخیره می شود.دسترسی به 
شبکه های دارک وب راحت نیست اما همه چیز در آنها خرید و فروش می شود؛ 
از مواد و مخدر و ارز تقلبی گرفته تا اعضای بدن انسان و حتی قاتل! نکته مهم 
در این شبکه ها خرید و فروش است و اینکه چه چیزهایی را می توان در این 
شبکه ها خرید یا فروخت. باید اینطور گفت هر چیزی که در دنیای عادی 
نمی توان به آن به راحتی دسترسی پیدا کرد را می توان در این شبکه ها خرید.

نحوه ورود مجرمان به دارک وب
همانگونه که گفته شد دسترسی به این شبکه ها آنقدرها هم کار آسانی نیست؛ 
اگرچه خلافکاران یا به اصطلاح بدمن ها )آدم بدها( هر راهی را می روند تا به 
نتیجه خودشان برسند آنها برای آنکه به هدف شان برسند، قانون یا هر چیز 
دیگری را از سر راه  بر می دارند اما به هر حال شاید برخی از وی پی ان ها بتوانند 
وارد این شبکه ها شوند. بنابراین توصیه می شــود برای اطمینیان بیشتر 
کامپیوترهای شخصی و وی پی ان های خود را کنترل کنید و هر از چند گاهی 
سیستم هایتان را چک کنید تا مطمئن شوید راهی برای ورود به این شبکه ها 
در سیستم شما نباشد. این شبکه ها بشدت حساس هستند و تا زمانی که 
مطمئن نشوند که کاربر امنی می خواهد وارد شود، اجازه ورود نمی دهند. 
در واقع این یکی از مهم ترین دلایلی است که پلیس تاکنون نتوانسته این 

شبکه ها را مختل کند.
شاید بسیاری از کاربران ایمیل  در واکنش به لو رفتن پسوردها عکس العمل 
خاصی نشــان ندهند، زیرا هیچ گاه مطلب مهمی را از طریق ایمیل ارسال 
نمی کنند اما مطمئنا انتشار پسورد و دستیابی یک هکر به حساب ایمیل برای 
افراد مشهور و سرشناس و افرادی که از طریق این راه ارتباطی فعالیت های 
اقتصادی شــان را مدیریت می کنند، یک مسئله حیاتی به حساب می آید.

همچنین وب ســایت هایی وجود دارند که حاوی رمزهای عبور فاش شده 
هستند در نتیجه هکرها هم می توانند به ســراغ این سایت ها رفته و تمام 
نام های کاربری و پسوردهای فاش شده را دانلود کنند و از آن ها در جهت هک 
کردن حساب های کاربری افراد بهره بگیرند. برای محافظت از حساب های 
کاربری مختلف در مقابل لو رفتن پسورد، کافی است مطمئن شوید که برای 
هر حساب کاربری در هر وب سایت از گذرواژه های مختلفی استفاده کنید که 
هر کدام به اندازه کافی طولانی و امن هستند.اما یادآوری گذرواژه های متعدد 
برای هر وب سایتی که در آن عضو شده اید، نیز مطمئنا کار ساده ای نخواهد 
بود و برای همین است که استفاده از برنامه های مدیریت پسورد معمولا به 

کاربران پیشنهاد می شود.

نگاهی به برخی اقدامات انجام شده در دارک وب
پاییز سال گذشته بود که هکرها سوابق پزشکی شمار بیشتری از مشتریان 
مدی بانک پرایوت که بزرگترین بیمه گر سلامت استرالیاست را منتشر و 
اطلاعات میلیون ها مشتری این شرکت عمومی شد. منابع رسمی اعلام کردند 
انتشار اطلاعات مشتریان مدی بانک در دارک وب، پس از آن صورت گرفت 
که این شرکت در واکنش به انتشار تدریجی اطلاعات مشتریانش، اعلام کرد 
باجی پرداخت نخواهد کرد.از سوی دیگر با گذشت مدت اندکی یعنی ابتدای 
زمستان در یکی از بزرگترین رخنه های اطلاعاتی توییتر، دیتای 4۰۰ میلیون 
کاربر توییتر در دارک وب به فروش گذاشته شد.به گفته آلون گال، یکی از 
موسسان و مدیر ارشد فناوری شرکت اطلاعات جرایم سایبری سی تی او، این 
اطلاعات احتمالا از یک آسیب پذیری API به دست آمده بود که به خلافکاران 
اجازه می داد ایمیل یا شماره تلفن یک پروفایل را به دست بیاورند. همچنین 
گفته شد دیتابیسی که برای فروش گذاشته شده، حاوی انبوهی از اطلاعات 

شامل ایمیل ها و شماره تلفن های کاربران برجسته بود.  

فناوری

t e c h n o l o g y

ایسنامنبع:

R O C H   N E W S PA P E R

عکس روز

دلیل مقصر دانستن دیگران و راه حل آن

آیا تا به حال شده که در یک کاری دچار مشکل شــوید و اشتباه خودتان را گردن 
دیگران بیندازید؟ در واقع بسیاری از ما عادت داریم که در مواقع مختلف دیگران را 
سرزنش کنیم. در حالی که بسیاری از مواقع، تقصیر خودمان است اما مداوم در حال 
سرزنش کردن دیگران به خاطر مشکلات خودمان هستیم و سعی می کنیم برای 
آن هم دلیل بیاوریم اما به نظرتان دلیلش چیست؟ برای رسیدن به پاسخ این بخش 

از نمناک را با دقت بخوانید.

دلایل مقصر دانستن دیگران

۱. سرزنش کردن دیگران راحت از سرزنش کردن خودمان است.
همه ما به گونه ای رفتار می کنیم که عادت داریم دیگران را سرزنش کنیم. در واقع 
آن ها را متهم کارهای خود می دانیم . ســرزنش کردن دیگران و انداختن تقصیر 
گردن آن ها همیشه راحت تر از این است که خودمان را زیر سوال ببریم. مثلًا بعضی 
از والدین عادت دارند که مدام کودکشــان را سرزنش کنند ؛ در حالی که خطاهای 

تربیتی خود را در نظر نمی گیرند.

2. دوست دارید نقش قربانی بازی کنید
روانشناسی می گوید بسیاری از ما دوســت داریم خودمان را قربانی نشان دهیم. 
دیگران را به خاطر مشکلاتشان سرزنش می کنیم و اشتباه خود را در نظر نمی گیریم 
و در نتیجه مانند یک انسان قربانی رفتار می کنیم و با قربانی جلوه دادن خودمان، 

احساس آرامش بیشتری خواهیم داشت.

3. دروغگو هستیم
راستگویی یک نعمت بزرگ است اما بسیاری از ما در شرایط سخت حقایق را کتمان 
می کنیم . اگر دروغ بگوییم و صحنه ســازی کنیم و تقصیر را بــه گردن دیگران 

بیندازیم ، برایمان راحت تر از سرزنش کردن خودمان است.

۴. انتظار داریم که زندگی منصف باشد
زندگی بالا و پایین بسیار زیادی دارد. هیچ چیز در این دنیا عادلانه نیست و ما انسان 
ها نمی توانیم به طور کامــل عدالت را برقرار کنیم و در نتیجــه هر چیزی که غیر 
خوشایند باشــد را نمی پذیریم و نمی توانیم اشتباهات خودمان را هم قبول کنیم. 

همین امر باعث می شود که مدام به دنبال مقصر بگردیم.

5. هر مسئله را توجیه می کنیم
همه ما تمایل داریم که برای هر چیزی یک دلیل منطقی پیدا کنیم. زمانی که اتفاق 
اشتباهی رخ می دهد، می خواهیم آن مشــکل را پیدا کنیم و بفهمیم که چرا این 
اتفاق رخ داده و به آن یک پایان بدهیم. بنابراین گاهی اوقات خودمان را کنترل می 

کنیم و دلیل تراشی می کنیم.

چگونه دیگران را مقصر اشتباهاتمان ندانیم؟

۱. مسئولیت بپذیرید.
همه ما به طور مداوم باید ســعی کنیم مسئولیت کارهای خود را بپذیریم. هر کس 
در زندگی اشتباهات خودش را دارد. ما هم نباید برای مشکلاتمان به دنبال اشتباه 

دیگران باشیم. بلکه قدرت کنترل زندگی ما دست خودمان است.
پس اگر مسئولیت همه اقدامات، تصمیمات و کارهای خود را بپذیرید، قطعاً هنگام 

اشتباه هم خودتان را کنترل می کنید و دیگران را مقصر جلوه نمی دهید.

2. آگاه بودن از رفتارهای سرزنش گرانه
اولین مرحله برای این که مشکل را حل کنیم، این است که این موضوع را بپذیریم که 
زندگی همه دچار مشکلاتی خواهد شد که برای خلاص شدن از آن ها باید به تمایل 
سرزنش کردن دیگران غلبه کنیم. باید آگاهانه رفتار کنیم، خودمان را متوقف کنیم، 

مکث کنیم و به دنبال بازتاب رفتارهای خودمان باشیم.
هنگامی که مــی خواهیم دیگران را ســرزنش کنیم، به خودمــان یادآوری کنیم 
 که نباید خود را قربانی جلــوه دهیم. آگاه بودن به جلوگیــری از این اتفاق کمک 

می کند.

3. فهم مشکل
اکثر اوقات ما دیگران را سرزنش می کنیم زیرا در فهم مشکلات ناتوان هستیم و بر 
اساس درک سطحی خودمان واکنش نشان می دهیم. هر اطلاعاتی را که از بیرون 
قرار است به دست ما برسد را رد می کنیم و در ناآگاهی خود باقی می مانیم. پس باید 

یادمان باشد که در این مواقع نباید احساسی رفتار کنیم.

۴. خودتان را جای دیگران قرار دهید
زندگی سیاه و سفید نیست، بلکه خاکستری است زمانی که کسی به شما صدمه می 
زند، باید سعی کنید این موضوع را تجزیه تحلیل کنید و ببینید که قصد و هدف چه 
بوده است. بسیاری از اوقات او کینه ای از ما به دل داشته و خودمان در حق او جفا 
کردیم. پس خودتان را جای دیگران قرار دهید و شــرایط از دیدگاه آن ها ببینید. 
صبور باشــید و دیگران را درک کنید تا مجبور نباشید اشتباهات خود را گردن آن 

ها بیندازید.

5. مسئولیت اشتباهاتتان را بپذیرید
به خودتان غلبه کنید . مراقب عصبانیت خود باشــید. قبول کنید که همه انســان 
ها خطاهایی در زندگی انجام می دهند و هیچ چیز کامل نیســت. پس مسئولیت 
شرایط و اشتباهاتتان را بپذیرید و اشــتباهاتتان را در آغوش بگیرید و از آن ها یک 
درس بگیرید تا دفعه بعد دیگر آن را تکرار نکنید.مطمئن باشــید دردی که از یک 
 اشتباه احســاس می کنید ، قطعاً در آینده چیزهای ارزشــمندی به شما خواهد

 داد.
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دانش

S c i e n c e

آژانس فضایی آمریکا قصد دارد مأموریتی را 
به یک سیارک 4.5 میلیارد ساله پر از فلزات 
 Psyche گران بها اجرایــی کند.ماموریت
ناســا که در هفته آینده اجرایی خواهد شد 
برای دانشــمندان هیجان انگیز است؛ چرا 
که این ماموریت می تواند دریابد که آیا یک 
سیارک فضایی غنی از فلز پتانسیل ایجاد 
ســقوط در اقتصاد جهانی را دارد یا خیر. به 
گونه ای که قرار است ناسا در این مأموریت 
یک سیارک 4.5 میلیارد ســاله به نام 16 
Psyche را استکشاف کند که دانشمندان 
معتقدند ممکن است پر از آهن، نیکل و طلا 

به ارزش بیش از 1۰۰۰۰ کوادریلیون دلار 
باشــد.این مقدار پول برای میلیاردر شدن 
همه افراد روی کره زمین کافی است، اگرچه 
حتی اگر ناسا بتواند این موضوع را تأیید کند، 
در حال حاضر هیچ برنامه ای برای استخراج 
این فلزات گران بها وجود ندارد.با این حال 
فضاپیمای Psyche هفته آینده به فضا پرتاب 
می شود. روزنامه دیلی میل انگلیس راهنمای 
گام به گام همه چیز هایی که باید قبل از این 
مأموریت شش ساله به این سیارک بدانید را 
گردآوری کرده اســت.فضاپیمای مدارگرد 
Psyche قرار اســت در ســاعت 1۰:16 به 

وقت شرقی در 12 اکتبر با موشک فالکون 
هوی اســپیس ایکس از ســکوی A 39 در 
مرکز فضایی کندی در فلوریدا به فضا پرتاب 
شود. قرار بود این فضاپیما در تاریخ 5 اکتبر 
به فضا پرتاب شود، اما پرتاب آن یک هفته به 
تعویق افتاد تا مهندسان بتوانند پیکربندی 
پیشرانه های فضاپیمای ســایک را به روز 
کنند. اگر تیم ماموریت با مشکلاتی مواجه 
شود که مانع از پرتاب فضاپیما در 12 اکتبر 
شود، تا بسته شدن پنجره پرتاب در 25 اکتبر 
فرصت خواهند داشت تا زمان بندی مجدد 

را انجام دهند.

،،

روانشناسی

،،

هوش مصنوعی چهره شاعران ایرانی را تصویر کرد

s o c i a l  n e t w o r k
شبکه های اجتماعی

سفالگری در 
لالجین

منبع : ایرنا

برنامه ناسا برای سفر به یک سیارک ۴.5 میلیارد ساله پر از فلزات گران بها


